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ALGEMENE AFDELINGEN 

Afdeling Algemene Vraagstukken - Ir. C.M. Hupkes, drs. IIJT.A. Nijenhuis 

Nieuwe Bedrijfssystemen 
a. Publiciteit 

Er werden regelmatig contacten onderhouden met de landbouwpers in 
verband met artikelen over bedrijven die nieuwe bedrijfssystemen 
toepassen. 

b. Commissie Nieuwe Bedrijfssystemen 
De nota "Structuurveranderingen in de landbouw" welke werd ge
schreven ten behoeve van de Commissie Nieuwe Bedrijfssystemen, ver
scheen in oktober in druk. Er werd voorbereidend werk verricht ten 
behoeve van de verdere werkzaamheden van deze commissie. 

Economische perspectieven van de hennepteelt in Nederland. 
Door drs. Nijenhuis werd een studie verricht over de economische 

aspecten van de hennepteelt. Er blijken in Nederland onder bepaalde 
voorwaarden afzetmogelijkheden te bestaan voor een beperkt areaal 
hennep» Indien de nog bestaande problemen bij de verwerking van hen
nep op niet te kostbare wijze kunnen worden opgelost, kan hennep zowel 
technisch als financieel een aantrekkelijk gewas zijn voor bepaalde 
grondsoorten. De studie werd in een intern rapport samengevat ten be
hoeve van het I.B.V.L. en andere deskundigen. 

Afzet_en verwerking van landbouwproducten 
Bijzondere aandacht werd geschonken aan de ontwikkeling van con

sumptiegewoonten en distributiemethoden in de levensmiddelensector. 
Hierover werd een cursus verzorgd voor de Vereniging van Hoger Land
bouwonderwijs te Groningen. 
Van 25 - 28 november nam ir. Hupkes deel aan een O.E.E.C.-Seminar 
te Clevedon (Engeland) over verbindingen tussen landbouwkundig onder
zoek en bedrijfsvoorlichting. 

Afdeling Publikaties - J. Koopmans 

Publikaties 
In de verslagperiode kwamen de publikaties 16 en 17 uit in een 

oplage van resp. 2000 en 700 stuks. Onmiddellijk bij het verschijnen 
van publikatie 16 gingen daarvan bijna 1000 exemplaren naar de drie 
loonwerkersbonden ter uitreiking aan de leden. 

Mededelingen 
Verschenen zijn de nummers 53, 54, 55, 56, 57 en 58 in een oplage 

van resp. 450, 225, 500, 250, 350 en 350 stuks. 
Mededeling 55 is een gezamenlijke publikatie van het I.L.B, en 

het P.A.W. (Rapport Werkgroep Coöperatieve Veehouderij"). 
Mededeling 57 is de eerste in een serie waarin verslag wordt 

uitgebracht van de resultaten van het CI 203-onderzoek in de periode 
1943-1958. 
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Rapporten 
Versehenen zijn de nummers 91,  92,  93,  94? 95 en 9'6y in oen oplage 

van resp» 525? 500,.  125-,  .110. en 100 exemplaren.  

Berichten 
Verschenen zijn de nummers 60,  6l ,  62 en 63,  al le in een oplage 

van 900 stuks.  

Overdrukken 
Verschenen zijn de nummers 21 en 22 in een oplage van resp.  200 

en 100 stuks.  

•Verslagen van Interprovinciale proeven 
Verschenen zijn de nummers 82,  '83 en 84'met verslagen afkomstig 

van resp.  I .E. ,  I .B.V.L. en I .E.  

Mededelingen "Nieuwe_Bedrijfssystemen ' . .  
In de verslagperiode verscheen s 

Med. 4 s  Ir .  F.  de Boer,  i r .  J.A.II .  Haenen, E.C. van Kraaikàmp en 
i r .  L.J.F.  Kuperss Verslag van een reis ter  bestudering van 
het  mesten van rundvee op akkerbouwbedrijven. 

Op het  eind van de verslagperiode waren de nummers 5,  6 en 7 
nog in bewerking. 

Publikaties Nieuwe 'Bedrijfssystemen 
Eind oktober verscheen een brochure van de Commissie Nieuwe 

Bedrijfssystemen mot als  t i tels" "Structuurveranderingen in de Land
bouw". De oplage wàs 500 stuks.  Reeds_begin'november moest tot  her
drukken worden besloten.  Er werden 1500 stuks bijgemaakt.  

Begin november verscheen de publikatie van de studiegroep Pluim
veehouderij  over het  houden van legkippen. De oplage bedroeg 2000 
exemplaren.  • 

Ook andere studiegroepen vorderen met hun arbeid,  met name de 
studiegroep Mestveehouderij .  Begin 1962 • kan-het eindrapport  van deze 
studiegroep naar de drukker.  

Contactorganen 
Het Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken bleef normaal elke 

maand verschijnen. Van De. Toets kwamen twee- nummers ui t  en wel in 
september en december.  

Do drukker zag geen kans het  "Handboekje voor de Landbouwvoor-
l ichter" nog in 1961 klaar te krijgen.  Er trad zelfs aanzienli jke 
vertraging op. 

Ten behoeve*van de Stichting voor de Nederlandse Vlasteelt  en 
Vlasverwerking werd het  decembernummer van het  wetenschappeli jk vlas
t i jdschrift  "Fibra" verzorgd. 
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Diversen 
' De landeli jke bijeenkomsten van de bedrijfsdeskundigen werden bij

gewoond. 
Het gesprekcentrum van redacteuren van instell ingen te Wageningen 

e.o.  had op 14 november een bijeenkomst in het  P.A. 'vV. 
In december werd een begin gemaakt met de voorbereidingen voor 

de officiële opening van de nieuwe proefboerderij  in de Mill ingerwaard.  

Afdeling Wiskundige Bewerking en Statist iek -  Drs.  Ç. Postnc 

In deze periode werd zeer veel  gevraagd naar gegevens van stat is
tische aard door diverse onderzoekers,  vooral  van de kant van de hoofd-
afdeling^ onderzoek bedrijfsvraagstukken en de afdeling algemene vraag
stukken. Grotendeels konden deze opgaven worden verstrekt uit  het  aan
wezige stat ist ische materiaal .  

Ten behoeve van het  onderzoek van i r .  Van Boven werden twee l ineaire 
programmeringen berekend, die aan de grens van de mogelijkheid van be
werking met tafelmachines l iggen door hun grote omvang. 

De proefveldtechnische werkzaamheden bestonden uit  het  bewerken 
van in totaal  100 proeven uit  1961, waaronder 48 proeven van serie 70 
en 12 proeven van serie 194° Bij  de proeven van serie 70 kwamen boven
dien nog 5 gezamenlijke bewerkingen. Van al le proeven uit  1961, van 
welke gegevens zijn ontvangen is  de bewerking volledig uitgevoerd.  
Voorts zijn voor 6 nieuwe proeven en 2 interprovinciale proeven schema's 
ontworpen. 

In verband met de organisatie van het  organoleptische onderzoek 
van het  I .B.V.L. werden door drs.  Postma een aantal  insti tuten op dit  
gebied bezocht in Nederland, Duitsland, Zwitserland en Engeland. Een 
verslag hierover is  in bewerking. 

. Door de heer Eeints werden zes lessen in rekenen en proeftech-
niek gegeven voor de cursus proefveldtechniek voor assistenten.  

Personeels met ingang van l8 september trad mej.  M.J.  Meurs bij  
de afdeling in dienst .  

Afdeling Interprovinciaal  Onderzoek -  T.F. Hopma 

Interprovinciaal  onderzoek . . .  
Het  proefplan wintergewassen 1962 werd op 4 september aan de 

consulentschappen verzonden. Als aanvulling hierop, voIgde op 20 sep
tember het  definit ieve plan voor de rassenproeven, alsmede de opname 
van serie 131 (december-januari  zaai) .  

Een verdeelschema voor de aanleg van rassenproeven werd niet  
opgenomen. l iet  aantal  aangevraagde rassenproeven bedroegs 
Serie 100 -  1Ö1 -  120 -  122 -  128 -  129 -  130 -  140 -  141 

8 2 10 7 5 5- 2 2 3 
Wat de cultuurproeven betreft  werd van serie 6l8 één proef ui t

gevoerd.  Dit  geldt  ook voor serie 131. Het zaaizaad voor de late zaai  
van laatstgenoemde proef zal  op afroep in januari  1962 worden afge
leverd.  Schema's voor de desbetreffende series werden t i jdig verzonden. 

De proefplannen Bodem en Bemesting,  ~.~!eide- en Voederbouw en Zomer
gewassen werden besproken in de vergadering van de Contactcommissie 
voor Consulentenonderzoek. Alle voorstellen werden voor uitvoering 
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akkoord bevonden. 
Genoemde proefplannen werden op 7 december aan de consulent

schappen verzonden. 
Als nieuwe series werden opgenomen; 
Serie K-ÏIg-proeven op grasland 

.Serie 375» Rassenverge l i jking s  tams labonen 
Serie 621. Phytophthorabestr .  met op weergegevens gebaseerde 

t i jdstippen 
Serie 626. * Chêm. b 'estr .  • zaadonkruiden in bieten 

. Serie 627. Chem. bestr .  grasachtige, eenjarige onkruiden in 
enkele gewassen 

Wat de aardappelrassenproeven betreft  werd het  aantal  knollen 
per ras en per veldje,  gereduceerd tot  50 of 60 of 70» Het aantal  
van 100 mocht men handhaven. Het resultaat  is  geweest-  dat  het  meren
deel der consulentschappen, overging tot  de kleinere aantallen» 

Zaaizaadvoor ziening 
Medio september werden de bestell tsten voor wintergranen ont

vangen. De bestell ingen werden 20 september geplaatst .  Reeds op 22 
september werd het  zaaizaad voor de proeven met wintergerst  aan de 
consulentschappen verzonden, De winterrogge en wintertarwe volgden 
op 9 en 10 oktober.  De gegevens betreffende het 1000-korrelgewicht 
alsmede de uitzaaiverhouding van de verschil lende rassen werden geli jk
t i jdig verzonden. Dit  geldt  ook voor de wintergerst .  

De kiemkrachtcijfers voor de wintergerst  werden verzonden op 4 
oktober,  die voor tarwe en rogge op 26 oktober.  

Wat de ontsmetting van zaaizaad met kwikmiddelen betreft  is  een 
goede bewaarplaats vereist ,  om het  zaad langere t i jd ' te bewaren. 

Ter voorkoming van r isico's  werd aan de consulentschappen voor
gesteld de ontsmetting zelf  kort  voor het  zaaien uit  te voeren.  Geen 
der consulentschappen is  hier toe overgegaan. 

V/at  de zaaizaadvoorziening van de zomergewassen betreft  werden 
de kwekers/handelaren op 12 december verzocht zaaizaad te reserveren.  

Consulentenonderzoek 
De proefvoorsteHen betreffende de door de consulentschappen 

.voorgestelde proeven 1962 werden op 21 september aan cle adviseurs 
verzonden. Vooraf werden bij  een aantal  consulentschappen nog aan
vullende gegevens opgevraagd. Voor de behandeling hiervan in de ver
gadering van de Contactcommissie voor Consulentenonderzoek werden de 
benodigde stukken op 16 oktober aan de leden en adviseurs verzonden. 

Voor het  eerst  werden de voorstellen der"consulenten.ter beoor
deling voorgelegd aan de Provinciale Onderzoek Centra.  Verzending 14 
november.  Medio december waren de antwoorden van het  merendeel der 
P .O.C. 's  ontvangen. Van de P.O.C. te Roermond en Tilburg werd geen 
bericht ontvangen. Aangenomen werd dat  men akkoord ging met de ad
viezen. In slechts enkele gevallen werd een wijziging voorgesteld.  
Deze wijzigingen of aanvullingen werden aan de desbetreffende consu
lentschappen doorgegeven. Met enkele algemene opmerkingen zal  voor 
het  volgende jaar rekening worden gehouden. 

Aangezien door inschakeling van de P.O.C. 's  de toezending van 
de definit ieve adviezen aan de Qonsulentschappen op een later t i jd
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stip moest geschieden, werd aan de consulentschappen een voorlopig 
bericht verzonden opdat hst  in vele gevallen geadviseerde overleg 
met de insti tuten kon plaatsvinden. 

Het totaal  overzicht van de proefvoorstellen 1962 werd op 19 
december aan de consulentschappen verzonden alsmede aan de leden en 
adviseurs van de Contactcommissie.  

Algemeen 
De inderti jd opgevraagde monsters voor kwalitei tsonderzoek wer

den na ontvangst door De Jong verder verwerkt.  De beschikbare t i jd 
werd besteed aan, het  .ponsen van de Deltakaarten in het bijzonder wat 
betreft  de interprovinciale proeven. Ter completering vah'het  ar
chief werden van een groot aantal  interprovinciale bemestingsproeven 
de verslagen opgevraagd bij  het  I .B. te Groningen. ' 

Op verzoek van het  consulentschap 00 (ï /estra) werden voorberei-
.dende besprekingen gevoerd met I .L.B, en P.A.ÏÏ .  voor uitvoering on
derzoek loopstallen in 00. 

Met de heer Akkerman van het  consulentschap ZZÏÏ en dr. .  Kuipers 
vond een bespreking plaats betreffende de spitproeven en het  ont
werpen van een verslagformulier hiervoor.  
. • Medewerking werd verleend bij  de Cursus.  Bekwaamheid Proefveld-
techniek.  

Op 25 en 26 oktober vond een vergadering plaats van de Contact
commissie voor Consulentenonderzoek.-  De concept-notulen hiervan wer
den op 20 november verzonden. 

Op 14 november werd de vergadering te- Utrecht bijgewoond betref
fende de uitvoering van serie 803» 

Afdeling Bibliotheek en Documentatie -  Ir .  W.C-.M» van den Brand 

De documentatie van l i teratuur op het  gebied van "vruchtopvo1-
ging-bouwplan-organisché stof" -  in de- vorm van referaten -  werd in 
de -loop van de verslagperiode beëindigd. De l i teratuur die hierbij  
werd doorgewerkt bli jkt ,  wat betreft  de onderwerpen over organische 
stof,  voor hot merendeel betrekking te hebben op Nederlandse publi-
katies.  De l i teratuur over vruchtopvolging was voor een zeer be
langrijk deel  afkomstig van Duitse auteurs.  In 'Duitsland -staan,  naar 
het  schijnt  vraagstukken op het  gebied van vruchtopvolging veel meer 
in de belangstell ing dan in verschil lende andere landen, waaronder 
Nederland. Ook aan vruchtopvoIgingsproblemen in het kader van de be-
drijfsvereenvoudiging wordt in verschil lende Duitse publikaties van 
de laatste jaren vrij  veel  aandacht geschonken. 

De tweede, helft  van de verslagperiode werd uitsluitend besteed 
aan het  maken van een samenvatt ing van de belangrijkste gegevens die 
in de referaten over "vruchtopvolging-bouwplan-organische stof" zijn 
verwerkt.  
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HOOFDAFDELING AKKERBOUW 

In een "buitengewone vergadering van de Hoofdafdeling Akkerbouw 
werd op 28 september afscheid genomen van dr. ir .  E. van Roon, Rijks-
landbouwconsulent voor Zaadgewassen en Bijzondere Teelten,  die een 
betrekking bij  de S.V.P. heeft  aanvaard.  In de vacature is  nog niet  
voorzien,  evenmin als  in de vacature voor Graanvoorlichter (vacature 
i r .  Van den Hil) .  

In de vergadering van de Hoofdafdeling Akkerbouw van 9 oktober 
hield dr. ir .  Van Doorn (Akker- en Weidebouw) een inleiding over de 
nota "Kwalitei tsonderzoek van Landbouwprodukten" en in die van 23 

'oktober i r .  Hupkes (P.A.W. )  over "Marktonderzoek".  

Afdeling Algemene Akkerbouwvraagstukken -  Ir .  P.A.M. Kromwijk 

Proj .  Al Algemene ^kkerbouwraagstukken 

Speciale aandacht werd besteed aan de verbouw van stoppel-  en 
groenbemestingsgewassen. Daartoe werden proeven en prakti jkpercelen 
bezocht.  

Ten einde een indruk te krijgen van de huidige ontwikkelingen 
betreffende de mechanisatie van de bieténoogst,  werd o.a.  een bezoek 
gebracht aan de Nationale bietenrooidemonstratie te Eist  (O.B.).  

Naar aanleiding van de resultaten van de zaaizaad-enquête werd 
de aandacht gevestigd op het  gebruik van de juiste hoeveelheden zaai
zaad» 

De voorstellen voor het  interprovinciaal  suikerbietenonderzoek 
werden weer in behandeling genomen. Naast  de mechanisatie van het  
dunnen en de onkruidbestri jding zullen in het komende seizoen ook de 
chemische onkruidbestri jdingsmiddelen de nodige aandacht kri jgen.  

Met dr . ir .  S.F.  Kuipers werd de noodzaak besproken van het  tot  
stand komen van een werkgroep in het  kader van de Nieuwe Bedrijfssy
stemen ter  bestudering van de landbouwtechnische aspecten hieraan ver-

• bonden. 
De omvang van de graanteelt  genoot bijzondere aandacht.  Gevaren 

en bezwaren aan een geforceerde graanteelt  verbonden, werden samen
gevat in een art ikel ,  dat  in het decembernummer van het  Contactblad 
voor Bedrijfsvraagstukken is  opgenomen. 

Op 18,  19 en 20 december werd deelgenomen aan het  eerste deel 
van de cursus "Publiceren" onder leiding van i r .  D.J.  Maltha.  

Op 21 en 22 december werd een vergadering bijgewoond in Nol in ' t  
Bosch van Hoofden Technisch Onderzoek van de Consulentschappen. 

Het concept-art ikel  over "Kwalitei tsonderzoek van Landbouwpro
dukten" werd omgewerkt.  

Afdeling Secretariaat  "Centraal  Orgaan" -  Ir .  H.V.F.M. van Hapert  

Pr°^.  ƒ5.3 

A. Algemeen 
a .  voorbereiding en uitvoering van werkzaamheden in verband met 

en naar aanleiding van de vergaderingen van het  Bestuur en Da
geli jks Bestuur van het  Centraal  Orgaan. 

b.  voorbereiding en uitvoering van werkzaamheden in verband met 
en naar aanleiding van de vergaderingen der resp.  Commissies 
en Werkgroepen van het  Centraal  Orgaan (Coördinatie Landbouw-
zaaizaden; Benelux).  

c .  afhandeling van activitei ten i .v.m. de "World Seed- Campaign of 
F.A.O." (o.m. International Symposium on the Production and 
Certif ication of Seed Potatoes).  
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B. Publikatie 
1. Pinal Report ön the Production and Certification of Seed Potatoes 

(publikatie I.A.C.) 
2. Rapport Final du Symposium International sur la Production et 

la Controle des Plants de Pomme de Terre (publikatie.I.A.C.) 
3. Memoria Final de Dictamen Internacional de la Producción y 

Certificación de Papas de Siembra (publikatie I.A.C. ) 
4» Jaarverslag i960 (8 maanden) 
5» Samenvatting Zaaizaad-enquête-zaaigranen (vertrouwelijk rapport ) 

C. Contacten 
1. Organisaties, diensten en instellingen, vertegenwoordigd in 

Bestuur van het Centraal Orgaan. 
2. Bestuur Stichting Landbouwzaaizaadpropaganda Buitenland 
3« Bestuur Stichting Pootaardappelpropaganda Buitenland 
4. Bestuur I.B.V.L, afd. II (Granen, Zaden en Peulvruchten) 
5. F.A.O., Plant Production Branch 

• 6. Dept. for Agricultural Crops, Jaffa, Israël 
7« Konsul Gunnar Weibull, Landskrona, Zweden 

Afdeling Granen 

Proj. BI Voorlichting 
(341) 

Vacature 
O n d e r z o e k  

Proj. B4 De invloed van de zaaizaadherkomst op de ontwikkeling en de opbrengst 
( 7 7 9  )  '  van granen - Dr. S. Broekhuizen 

De resultaten van de herkomstproeven met haver (PAW 600, PAW 601 
en PAW 658), die in de afgelopen zomer resp. op "De Bouwing"., op 
"Droevendaal" en te Bennekom 'zijn aangelegd, werden in de verslagpe
riode statistisch bewerkt. 

Noch ten aanzien van de beide eerstgenoemde pro even (waarbij 5 
herkomsten van Marne haver zaaizaad uit de Veenkoloniën werden ver
geleken met 5 herkomsten Marne haver zaaizaad uit Zeeland), noch ten 
aanzien van de laatstgenoemde proef (waarbij 3 herkomsten van Regent 
haver op hetzelfde proefveld werden vergeleken), werden bij "de sta
tistische bewerking in enigerlei opzicht „significante verschillen ge
vonden. 

De conclusie van dsze proeven, die gedurende 3 jaar hebben plaats
gevonden, moet dan gevoeglijk luiden, dat het bij goed opgezette proe
ven niet gelukt is om - bij overigens gelijke omstandigheden - opbrengst-
verschillen als gevolg van de herkomst van het zaaizaad (bij tarwe en 
haver) aan te tonen. 
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Proj.  B5 Secretariaat  N.G.C. -  Dr. S.  Broekhuizen 
(406) ~ ; 

a .  Voorbereidingen'in verband met en werkzaamheden naar aanleiding 
van de vergaderingen van hot Bestuur en het  'Dageli jks Bestuur.  
In de verslagperiodes 26sto D.B.-verg.  en 14de Besta-verg.  

"b. Werkzaamheden in verband met de verschil lende werkgroepen en com-
•-missies van het  N.G.C. 

In de _verslagperiode s werkgroep Veenkoloniën 
werkgroep roggekwalitei t  
werkgroep gr aan zie kt  e.n 
werkgroep bakkwalitei t  

c .  Werkzaamheden in verband met verschil lende andere commissies e .d.  
In de verslagperiodes 
Werkgroep Oldambt van-de C.G.E.B. 
Werkgroep Veenkoloniën van de C.G.E.B. 
Commissie bijmenging inlandse tarwe van het  Produktschap Agrarische 
Adviescommissie van het  N.I- .B.E.M. 
Sectie Granen-van EUCABPIA 
Bestuur I .B.V.L.,  afd.  II  
Gesprekcentrum Wagoningse redacteuren 

d.  Het contact  houden mot het  grncnonderzoek in het  algemeen en met 
dat ,  wat in- 'het  kader.  van het  t ienjarenplan wordt uitgevoerd,  in 
het  bijzonder} de uitvoering van hieruit  voortvloeiende'  activitei
ten.  • '  • .  

e .  Het redigeren cn uitgeven van de N.G.C.-publ ikaties.  In de ver
slagperiode: • -  • 
Li teratuur-Mededeling nr.  l6 (oktober) 
6de Jaarboekje (december) 

f .  Het bijwonen vans 
de Combine-dag van de Gron. Mij.  van Landbouw te Groningen (23 no
vember )  
de winterbijeenko.mst van de Arbeitsgemeinschaft  für Getre id.e-krank-
heiten und Eesistenzsüchtung te- Glessen (l-2 december) 
de Graandag vanwege het rijkslandbouwconsulent sch-ap'Noord-Holland-

' ,  .  Noord te Middenmeer ( l9 december) 
g.  Met 13 bezoekers uit  11 landen werd over verschil lende,  graanpro-

blemen en hot graanonderzoek in deze landen gesproken. -
Op verzoek van de secretaris  van-de Nat.  Baad voor Landbouwkundig 
Onderzoek T.N.0.  werd een bezoekprogramma georganiseerd voor een 
studiecommissie van 3 personen uit  Ierland' .  

Afdeling Hakvruchten 

Proj.  Cl Voorlichting -  Dr.ir .  D.E. van der Zaag ' 
. (344) 

Met de heren Lac kamp en Poos van het  Kweekbedrijf  C. I.V. is  ge
sproken over de mogelijkheden van de najaarsteelt  bij  aardappelen en 
over de problemen die zich hierbij  voordoen. 

In het  zuidwesten zijn verschil lende glazen poterbewaarplaatsen 
bezocht.  Daarbij  is  gewezen op de noodzaak van het  afkiemen van de 
aardappelen.  
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In samenwerking met het  Consulentschap te Dordrecht is  een onder
zoekprogramma opgesteld voor het  Aardappel Onderzoek Centrum op de 
Zuidhollandse Eilanden. 

Op verzoek van de Stichting voor Pootaardappelpropaganda in het  
buitenland is  de tekst  opgesteld voor een "brochures "De aardappel
teelt  in Nederland".  

Verder zijn de normale contacten onderhouden met de Consulent
schappen en onderzoekers die-zich met aardappelen bezighouden. 

Diversen 
Liet  de heer Oppenheimer ui t  Israël  zijn aardappelbewaarplaatsen 

bezocht.  Hetzelfde is  het  geval met de heer Cavia uit  Argentinië.  
Met de heer Driver uit  Nieuw-Zeeland is  uitvoerig gesproken over 
vraagstukken bij  de aardappelteelt .  

Sr is  meegewerkt aan de rondleiding van een groep Engelse boeren,  
die belangstell ing hadden voor de aardappelbewaring in ons land. 

De Nederlandse Aardappel Associatie heeft  vergaderd en er  is  
een bijeenkomst geweest  van onderzoekers die zich bezighouden met de 
kwalitei t  van aardappelen.  Bovendien is  er een bijeenkomst georgani
seerd van al le aardappelonderzoekers.  

Het werk van de European Association for Potato Research vroeg 
zijn normale aandacht.  Er zijn besprekingen gevoerd met prof.  Fischnich 
uit  Duitsland. Ook is  een begin gemaakt met het  opstellen van een 
overzicht van het  aardappelonder zoek in Europa (waarschijnli jk hoofd
zakeli jk West-Europa).  We hopen aan het  einde van 1962 met di t  over-

• z icht  klaar te zijn.  Dit  werk vraagt vri j  veel  t i jd.  

0  n d  e  r  z  o  e  k - I r .  A . J .  R e e s t m a n  

Proj .  C3 Onderzoek naar de eisen,  die diverse aardappelrassen_stellen 2;an_ver-
(338A)  gQiii i iende_cultuurmethoden 

. Uit  de resultaten van de prpef (PAW 629) op de proefboerderij  
"Droevendaal" blijkt, dat afeggen van het gewas in een zeer laat sta
dium oen betrouwbare opbrengstdaling heeft  veroorzaakt.  Bij  afeggen 
in een jonger stadium (bij opkomst en bij ca. 10 en 15 om planthoogte) 
kon geen betrouwbaar verschil  worden vastgesteld .  

Proj.  C4 Invloed van fungiciden, insekticiden en groeistoffen op de opbrengst 
(338B) GN DG tonali tei t  van aardappelen 

De resultaten van de beoordeling van de nateelt  van de systox-
bespuitingsproeven in i960 werden uitgewerkt.  Het bli jkt ,  dat  in de 
mees.te proefgebieden in i960 slechts een geringe infectie met blad-
r 'ol  heeft  plaatsgevonden en dat  dientengevolge de resultaten van de 
bespuit ingen niet  opvallend zijn.  : ' in ,*Ü'fe proeven waar wel een infectie 
van enige betekenis is  opgetreden, komt de gunstige invloed va,n de 
bespuit ingen duideli jk naar voren.  

In tegenstell ing tot  de bladrolinfectie heeft  wel een grote ver
spreiding van nieuw Y-virus plaatsgevonden, behalve in de drie het  
noordeli jkst  gelegen proeven (l lornhuizen, Pingjum en Borgercompagnie ) .  
Hieruit  bli jkt  nog eens weer de gunstige l igging van deze gebieden voor 
de teelt  van uitgangsmateriaal .  
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In vergeli jking met omliggende gebieden was te  Westmaas de in
fectie veel geringer.  Ook in vorige proeven werd dit  wel geconsta
teerd.  Volgens de heer Hille Eis Lambers.  zou het  mogelijk zijn dat  
dit  een gevolg is  van het  in sterkü mate voorkomen van de boterbloem-
luis in het gebied van de Z.H.-eilanden. Het is  opgevallen,  dat  in 
streken met veel  boterbloemluizen andere bladluizensoorten,  speciaal  
de perzikluis,  minder voorkomen. De boterbloemluis zelf  is  een minder 
goede vector dan de perzikbladluis.  • 

De nateelt  van de in 1961 te Hornhuizen genomen proef,  waarin 
de vatbaarheid van Bintje voor nieuw Y-virus (kunstmatige infectie) 
onder verschil lende omstandigheden (groeistadia en bemesting) is  

.onderzocht,  wordt in de loop van de winter op het  I .P.0.  uitgevoerd 
(dr.  Beemster) .  Het opkweken van de voor de bladtoets benodigde 
plantjes vergt enige t i jd,  terwijl  de kasruimte beperkt is ,  zodat ver
schil lende keren ingezet moet worden. Hierdoor zijn van deze proef 
nog geen resultaten bekend. ï ïel  is  zeker,  dat  de aangebrachte infec
t ies tot  een zeker percentage,  afhankeli jk van de behandeling,  de 
knollen hebben besmet.  De proef zal  in 1962 op geli jke wijze worden 
herhaald.  

Diversen 
' • Uit  de door Japanse onderzoekers toegezonden overdrukken over 
aardappelresearch werd de indruk verkregen, dat  t»a.v.  de fysiologie 
en de biochemie van de knol en de plant,  door vele van deze onder
zoekers nieuwe perspectieven worden geopend. Dr.  Bruinsma (Planten-
fysiologisch Centrum) werd bereid gevonden de vele zeer recente,  
in het  Japans gestelde,  publikaties over de rustperiode en de adem
haling van de aardappelknol samen te vatten,  en in een inleiding 
voor een aantal  op verwant terrein werkende enderzoekers op het  I .B.S.  
te behandelen.  Drs.  Bodlaender heeft  toegezegd de publikaties op het  
gebied van de plantengroei te bewerken. 

Tijdens een bespreking met de heren Boomsma (Berlikum) en dr.  La-
bruyère (I .P.0.)  -werd de afspraak gemaakt,  dat  een analyste,  werk
zaam op het  bedrijf  te  Berlikum, op het  I .P.0.  zou worden opgeleid 
om na ontsmetting van pootgoed door middel van schimmelculturen te 
kunnen vaststellen of inderdaad de schimmel voor 100 % dood is .  

•' '  Vooral  voor Rhizoctonia is  dit  van belang, omdat dan bij  selec
t ie op e igen-bedrijf  minder ' twijfelgevallen zullen worden verwijderd.  

Afdeling Peulvruchten 

Proj» Dl Voorlichting -  Ir .  R.P. Lammers- -

(^45 ) . veel  t i jd werd besteed aan voorlichting aan verschil lende 
regionale landbouwconsulentschappen en'aan het bedrijfsleven (con-
servenindustrie,  commissionairs,  kwekers en zaadteeItfirma's) .  In 
verband met de zich snelctttwikkBlo nde machinale pluk van stamslabonen 
werden verschil lende typen machines aan het  werk gezien in Nederland 
en België.  Gebleken is  dat ,  dank zij  het  op de markt brengen van enkele 
goed werkende plukmachines,  de machinale pluk tot  een praktische op
lossing is  gebracht.  In dit  verband is  het  oplossen van het  probleem 
van het  machinaal "onttrossen" en het  machinaal "breken" van de 
"trosjes" de gewenste aanvulling.  Eén van de goed werkende plukma-
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chines is  een Hollandse machine van de commissionair  G. Ploeger te 
Oudenbosch. Deze construeerde ook de machines voor onttrossen en 
trosbreken. .  

Deze ontwikkeling betekent dat  in de komende jaren de teelt  van 
stamslabonen op de landbouwbedrijven zich belangrijk zal  gaan uitbrei
den..  In de desbetreffende gebieden zal  daarom meer aandacht moeten 
worden besteed aan rassen- en teeltonderzoek. De eerste stappen wer
den ondernomen voor de in augustus/september te organiseren demon
stratie van een reeks slabonenplukkers.  

Diversen 
Met het  P.G.V. te Alkmaar werd in gezelschap van i r .  P.  Biepma 

een bespreking gevoerd over het  stamslabonen- en tuinbonenonderzoek 
reap,  door het  P.G.V. en het  P.A.W. Met verschil lende aan het  meer
jarenplan onderzoek akkerbouwpeulvruchten deelnemende insti tuten 
e.d.  werden besprekingen gevoerd onder meer met betrekking tot  het  
werkplan 1962. 

Aan het  I .V.R.O. werd voorgesteld enkele doperwtenrassen van 
het  Alaska-kwalitei tstype te onderzoeken op het  opbrengstvermogen 
aan ri jp zaad|  di t  met het  oog op de mogelijkheid om eventueel vroeg
ti jdig te komen tot  de teelt  van groene erwten die beter dan de hui
dige landbouwrassen geschikt zijn voor "processed peas",  dus voor ex
port  naar het  Verenigd Koninkrijk.  Het I .V.B.0.  nam dit  voorstel  over.  
In de toekomst zullen speciaal  voor dit  doel te kweken rassen dienen 
te worden geteeld.  

In Wageningen werd een bespreking belegd met vertegenwoordigers 
van het  P.G.V.,  I .B.V.T.,  I .V.T. en P.A.W. met betrekking tot  het  
proefplan voor rassen- en teeltonderzoek van tuinbonen. 

De P.S.C.-peulvruchtenconservendag te Boosendaal werd georgani
seerd.  Buim 500 bezoekers woonden deze dag bij .  

O n d e r z o e k  

Proj.  D4 Onderzoek aan veldbonen en tuinbonen (Vicia-bonen) -  Ir .  T.C. van der Kamp /r ,0^\  — — — '  — 
Ter oriëntering was van beide bij  twee standdichtheden aangelegde 

rassenproeven (in enkelvoud) 3 per veldje ri jp geoogst.  Er bleken 
grote rasverschil len te bestaan t .a .v.  de opbrengst en het  duizend-
korrelgewicht,  doch ook t .a .v.  het pikselpercentage (alleen bepaald 
voor PAW 589)« Het pikselpercentage was dikwijls  het  laagste voor de 
holle stand, doch lang niet  alt i jd was di t  het  geval.  

Verder werd medewerking verleend aan de organoleptische keuring 
van het  I .B.V.T. 

De mogelijkheden van het  zaaien van grootzadige tuinbonen werden 
nader bestudeerd,  waartoe enkele deskundigen van I .L.B.,  Consulent
schap voor landbouwwerktuigen en R.L.V.D. werden geraadpleegd. 

Proj.  D7 -  T.C. van der Kamp 
^  In deze periode werden de gegevens van PAW 594 (doodspuitproef 

met 2 spuitdata en 3 middelen) bewerkt.  De spuitdata waren gekozen 
aan het  begin ( l0/8) en het  einde der peulri jping van de hoofdstengel 
(31/8).  Het vroegti jdig doodspuiten van een nog volledig groen gewas,  
biedt geen enkel perspectief.  De opbrengst ondergaat een sterke ver
laging, kleine platte zaden, vooral  na behandeling mot het  zeer werk-
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zame monochlooracetaat .  Een late "bespuiting kan evenwel zijn nut heb
ben in verband, met maaidorsen.  De laat  bespoten objecten ondergingen 
geen aantoonbare opbrengstdepressie,  hoewel het  duizendkorrelgewicht 
iets  achter bleef bij  dat  van onbehandeld (3,5 "tot  5 f° voor de verschil
lende middelen).  Hoewel het  door de behandeling verkregen vochtver
l ies bij  oogsten na.  4 dagen voor beide.spuitdata relatief  niet  ver
schilde (uitgedrukt in fo van onbehandeld) en de afzonderli jke midde
len in dit  opzicht ongeveer dezelfde verschil len vertoonden, maakte 
toch de sterke verlaging van het  vochtgehalte t i jdens de voor afri j
ping gunstige periode in het  laatst  van augustus en het  begin van 
september,  dat  toen pas het  doodspuiten een praktisch uitvoerbare 
maatregel werd.  

Het nog wel eens gebruikte middel DNOC in olie werkte minder 
goed. De. diepe inwerking op de peulwand van nog onrijpe peulen is  
naast  de gift igheid van dit  middel een ernstig bezwaar,  dat  uiter
aard bij  de bespuit ing op 3l/8 minder s terk naar voren trad,  to meer 
daar er  slechts betrekkeli jk weinig (toen nog groene) zijstengelpeulen 
tot  ontwikkeling waren gekomen aan het  betrekkeli jk kort  gebleven, 
goed opbrengende gewas.  Reglone had t .a .v.  de afri jping van de zij
stengelpeulen en de afsterving van de bij  lupine lang groen bli jvende 
stengel een gunstige werking. 

Of het  zeer fel  op het  gewas inwerkende monochlooracetaat ,  dat  
slechts zeer oppervlakkig of in het  geheel niet  op de peulwand werkt,  
een aanwinst  is ,  zal  afhangen van het  kiemkrachtsonderzoek van het  
gewonnen zaad. 

Proj.  D8 Consumptiewaarde van peulvruchten (rassenonder zoek) '  -  Mej.  A. Veenbaas 
(210) "  7 . .  . .  Doperwten 

De doperwtenrassen van PAW 558 -  in blik geconserveerd en diep
gevroren -  werden op uiterl i jke kwalitei t  en consumptie-eigenschappen 
beoordeeld.  Het totaal  aantal  monsters van de daartoe naar rastype 
en ri jpheid gevormde groepen bedroeg 370. 

"Het verslag zal  als  P..A..W.-Mededeling nr.  6l  verschijnen. Hoewel 
enkele der dit  jaar voor het  eerst  beproefde rassen in kwalitei t  op 
één li jn waren te stellen met sommige prakti jkrassen,  was er  toch geen 
die uit  kwalitei tsoogpunt,  werkeli jk aanbevelenswaardig werd geacht.  

Proj.  D9 Consumptiowaarde van peulvruchten (de invloed van, milieufactoren) -
(211) ~ Mej.  A. Veenbaas 

Droge peulvruchten 
VIII.  Bewerkingen i_handelingen 

Het onderzoek naar de invloed op de smaak van bonen bij  behande
l ing met gassen en met insecticiden werd beëindigd. Bij  het  gas Phostoxin 
werd geen invloed op de smaak gevonden; de beoordeling van dit  gas l igt  
verder op het  terrein van het  Rijksinsti tuut voor de.  Volksgezondheid.-

Bij  ui twendige zakkenbehandeling met de insecticiden" Diöldrin, '  Lin
daan en D.D.T. werd,  in geval de normale huishoudeli jke bereiding werd 
toegepast  -  dat 'wil  zeggen- de bonen wassen, weken en koken -  geen in
vloed van betekenis op de smaak geconstateerd.  Werden de bónen voor 
•het koken niet  gewassen en-niet  geweekt,  dan werden de objecten Lin
daan en D.D.T. iets  lager gewaardeerd dan het  onbehandelde monster.  

Bij  menging met de insecticiden was in geval de'  normale bereidings
wijze v/as toegepast ,  de invloed op de smaak eveneens slechts in geringe 
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mate mer.kbaar.  By koken zonder wassen en weken werden vooral  de ob
jecten Lindaan en D.D.T. lager gewaardeerd dan het  blanco-object  en 

was ook Dieldrin minder goed. 

Proj.  Dil  Consumptiewaarde van peulvruchten (voorlichting) -  Mej.  A. Veenbaas 
(347).  n ovember bezochten ruim 50 leerl ingen van de opleidingsschool 

voor leraressen N XIX, Nieuw Rollecate,  de afdeling.-
2.  De studente mej.  -Veth onderzocht een aantal  l i jnen rozijnerwten op 

consumptiekwalitei t ,  di t  ten behoeve van een scriptie Tuinbouw-
plantenteelt .  

Proj.  Dl2 Consumptiewaarde van peulvruchten (de kwalitei t  van peulvruchten in 
(348) '  :  '  de prakti jk) -Mej.  A. Veenbaas 

Er werden monsters van 80 . telersparti jen groene erwten, 21 par
ti jen schokkers en 20 partyen kapucijners oogst  1961 beoordeeld.  

Van de groene erwten bezat 70 fo een goede of ze.er goede kook-
kwalitei t ,  van de schokkers 45 en van de kapucijners o.ngeveer de 
helft .  In 80 io der schokkermonsters werden kwade harten aangetrof
fen,  zij  het .  vaak in geringe mate.  De kookkwalitei t  verschilde weinig 
van die van oogst i960. Een verslag van dit  onderzoek, zal  als  P.A.W.
Rapport  nr.  97 verschijnen. 

Proj. D14 Onderzoek aan droge, erwten - Ir. P. Riepma Wzn. 
In het  kader van moderne oogstmethoden bij  landbouwerwten is  er  

o.m. belangstell ing voor het  gebruik van niet-gift ige middelen voor 
het  doodspuiten van het  gewas vóór het  maaien.  Uit  onderzoek van 
monsters van een proef in Zeeland bli jkt  dat  in 1961 de hiervoor in 
aanmerking komende middelen Tri-PE, Na-monochlooracetaat  en Reglone 
de kiemkracht en het  percentage piksel  niet  beïnvloeden. 

In samenwerking met de E.L.V.D. te Zevenbergen en het  I .B.S.  
werd een doodspuitproef met voor zaadwinning bestemde stamslabonen 
uitgevoerd.  Door het  natte weer was men genoodzaakt het  gewas kunst
matig te drogen. Extra waterverlies door toepassing van chemische 
middelen,  die het  uitdrogen te velde bevorderen,  i-s-  -dan aantrekkeli jk.  
Vijf  middelen werden hierbij  vergeleken. De analyseresultaten zijn nog 
niet  bekend. Op het  oog waren er  echter wel vri j  grote verschil len 
in zaadkwalitei t .  

Bij  het  onderzoek naar de oorzaken van het  opbrengstverschil  bij  
erwten in enkele gebieden ontbreken nog een aantal  opbrengstgegevens.  
In het  noorden gaven de omstreeks medio april  gezaaide erwten een 
even goede of betere opbrengst en kwalitei t  dan de in de 3e decade 
van maart  gezaaide.Dit  is  tegen de verwachting in omdat bekend is  dat  
bij  latere zaai  de opbrengst veelal  daalt .  

Op het  I .P.0.  ( ir .  Van der Spek en i r .  Labruyère) is  het schim-
melonderzoek in volle gang. Het l i jkt  er  voorshands op dat  dit  onder
zoek zal  helpen een deel.van de geconstateerde opbrengstverschil len 
tussen het N en het  ZW van Nederland'aannemelijk te maken. 

Het oogstt i jdenonderzoek. is .  in 1961 gestoord door vruchtbaar— 
heidsverschil len binnen het  proefveld.  Het verschil  in 1000-korrel-
gewicht was bij  de gekozen droogmethoden en oogstt i jden van geringe 
omvang. 
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Proj.  Dl5 Onderzoek aan conservendoperwten -  Ir» P.  Eiepma Wzn. 
Het rapport  over het  Insti tuutsrassenonderzoek komt in januari  

1962 uit .  Het verslag van het  Interprovinciale Onderzoek serie 194 
is  in manuscript  gereed. 

Het bli jkt  dat  er  bij  de Rijks landbouwvoorlichtingsdiensten veel 
belangstell ing is  voor doperwtenrassenonderzoek. Het aantal  inschrij
vingen voor een proef in 1962 komt ongeveer met die van 1961 overeen, 
toen in totaal  12 proeven werden genomen. 

Het Interprovinciaal  Onderzoek leert  dat  de opbrengst van Alaska 14 
en Onyx niet  mee kan met die van rassen in dezelfde groep als b.v,  
Aurora.  Kelva en Kelvedon Wonder s laan veelal  een goed of zeer goed 
f iguur.  . .  

Bij .de later ri jpende erwtenrassen komt vooral  Vitalis  en in wat 
mindere mate Cobri  naar voren.  

Het standruimte-onderzoek over de jaren 1955 "t/m 19^1 wordt sa
mengevat.  Een deel van de gegevens is  tabellarisch of grafisch ver
werkt.  

De st ikstofproeven met doperwten leverden wisselvall ige resulta
ten op. In de regel was het  st ikstofeffect  gering.  Merkwaardig was 
dat  betrouwbare opbrengstverschil len wtarden aangetroffen bij  Finette 
op zand te Gemert (N.B.) op een perceel dat  met 20 ton stalmest en 
10 nß gier was bemest.  Bij  90 kg N per ha werd hier ruim 20 % meer aan 
peul en erwt geoogst dan bij  geen st ikstof.  Samenvattend kan men s tel
len dat  het  effect  van een st ikstofbemesting bij  doperwten (nog) moei
l i jk is  te voorspellen en verder onderzoek nodig maakt.  

Het zaait i jdenonderzoek gaf wisselende resultaten.  Dit  geldt  in 
het  bijzonder vóór Wyola die door een hoge peulopbrengst en -rendement 
bij  de derde zaait i jd (26 april .)  de beste resultaten leverde.  Bij  Kelve
don V/onder en Pinette neemt bij  latere zaai  de peulopbrengst enigszins 
af ,  törwijl  de erwtenopbrengst dan toeneemt.  Bij  Finette komt duideli jk 
tot  uit ing,  dat  dit  samenhangt met een- betere peulvull ing en daardoor 
hoger rendement.  .  

Proj.  D17 2B^®£ z2£^-_Ë: a n  stamslsbonen (Phaseolus bonen) -  Ir .  P.  Eiepma Wzn. 
^  ) In 1961 bleek dat  bonen op zandgrond bij  pH-KCl 4,4 of hoger de 

beste resultaten gaven. 
Dubbele Witte 548/12 gaf bij  zormale zaai '  de hoogste opbrengst 

( l8 ton);  Prelude ( l6 ton)eh Dubbele Witte z.dr.  ( l5 ton) gaven even
eens zeer goede 1  resultaten,  terwijl  Widusa met 13 ton in 1961 enigs
zins uit  de toon viel .  

Van de voor de industrie acceptabele.bonenrassen gaf Prelude 
(lO ton) bij  late zaai  op 30 juni de beste resultaten.  Widusa- kwam 
met ruim 9 ton peul eveneens goed uit  do bus,  terwijl  de Dubbele 
Witte-typen 'enigszins achterbleven. 

Proj.  Dl8 Onderzoek • zaadteelt  van voederwikke -  Ir .  T.C. van der Kamp 
(384) :  Bij al le combinaties,  zowel bij  die met haver als  bij  die met tarwe, 

bracht de hoge zaaizaadhoeveelheid graan (80 kg haver of 100 kg zo-
mer ' tarwe )  meer wikke op dan de lage zaaizaadhoeveelheid graan (50 kg 
haver of tarwe).  

De variatie in de zaaizaadhoeveelheid wikke (30,60 en 90 kg 
wikke per ha) leidde niet  tot  wiskundig betrouwbare opbrengstverschil-
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len t .a.v.  de wikke-opbrengsten,  Y/el  was er  de tendens,  dat  de 
hoogste wikke-opbrengsten bij  de lagere zaaizaadhoeveelheden werden 
verkregen, zowel in PAW 585 fi ls  in PAW. 586» 

De s terke teruggang van de graanoogst bij  toenemende zaaizaad
hoeveelheden wikke -  bij  tarwe op een nog aanzienli jk lager niveau 
dan bij  haver -  maakte dat  van de mengsels het  object  80 kg haver + 
30 kg wikke per ha verreweg het  beste totaal  resultaat  gaf.  De bruto-
opbrengst hiervan was 1400 kg haver en 2300 kg wikke per ha tegen
over 5OOO kg per ha van de monocultuur haver.  Het object  100 kg 
tarwe + 30 kg wikke per ha bracht op s 600 kg tarwe + 1900 kg wikke 
per ha.  Aan geschoond wikkezaad werd van deze objecten resp.  1900 
en 15OO kg'per ha verkregen, wat de verwachting zeer overtrof» 

De van PAW 587 (paardebonen + wikke) verkregen wikke-opbreng
sten v/aren veel  lager.  Deze verschilden niet  wiskundig betrouwbaar,  
al  werd de indruk verkregen, ook op het  veld,  dat  15 kg aan wikke 
zaaizaad per ha te weinig is .  

Bij  toenemende zaaizaadhoeveelheden wikke (l5> 30, 45 e r> 60 kg 
per ha) l iep de bonenopbrengst s terk terug, zowel voor de combina
t ies met 90 als  voor die met 135 kg paardebonen per ha.  De toevoe
ging van 15 kg wikke veroorzaakte reeds een teruggang van resp.  
1500 en 1200 kg bonen per ha.  

De monocultures paardebonen brachten resp.  4200 en 4500 kg per 
ha op.  De s lechts lage bonenopbrengst bij  60 en 45 kg wikke per ha 
(gemiddeld over beide standdichtheden der bonen resp.  1300 en 1700 
kg per ha) wijzen op een te grote concurrentie van de wikke.  

Het totale resultaat  (wikke- en bonenopbrengst)  was dus het  
gunstigst  voor 30 kg wikke per ha,  ongeveer dezelfde conclusie als  
in 1959 werd getrokken. De netto-opbrengst aan wikkezaad bij  ui tzaai  
van 30 kg wikke was 900 kg per ha.  

Diversen 

In de periode 31 juli  t /m 5 augustus bezocht i r .  Riepma'in ge
zelschap van i r .  R.P. Lammers (P.A»Wo/P»SoC.),  i r . -E* Kooistra ( i .V.T.)  
en de heer Van Steenbergen (i .V.T.)  een aantal  kweekbedrijven in Duits
land. Tevens werd een bezoek aan het  vcredelingswerk van Hero-conser-
ven te Lenzburg (Zwitserland) hieraan verbonden. 

Afdeling Handelsgewassen 

De afdeling kwam in deze verslagperiode drie maal bijeen,  waarbij  
verslag werd gegeven over de definit ieve resultaten van de proeven 
met vlas,  gras- en fi jne zaden en de proefopzet voor volgend jaar 
werd besproken. 

Voor karwij  en zaadbieten is  het proefveldcomplex evenals vorige 
jaren,  aangelegd li j  Nieuwe Schans en Holwierde,  voor graszaad is  het  
proefveldcomplex vanuit  de Haarlemmermeer verplaatst  naar Dinteloord 
in N.W.-Brabant in verband met de grote•be langste Hing van de prak
ti jk aldaar voor de teelt  van graszaad. Het • onderzoek van koolzaad en 
blauwmaanzaad werd afgesloten en de resultaten zullen in een samen
vattend verslag worden uitgegeven. 

Zo lang niet  in de vacature van dr. ir» Van Eoon is  voorzien,  zal  
de voorlichting van de vollegronds groenteteelt  voorlopig bij  de heer 
Wolfert  berusten in nauwe samenwerking met de Afd. Tuinbouw. 
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V o o r l i c h t i n g  

Proj.  El Voorlichting zaadgewassen en bijzondere teelten -  J°E. Wolfort  
(343).  ^  Bijzondere teelten 

In deze periode is  voortgang gemaakt met de bestudering van pu-
blikaties over groentegewassen. Ook worden enkele lezingen bijgewoond 
waar verschil lende teelt techniacho gegevens werden verzameld.  Enkele 
besprekingen werden gehouden met de verwerkende industrie.  In een 
paar consulentschappen werden contacten gelegd voor telersbezoek» 

Verder werd in het  kader van de Nieuwe Bedrijfssystemen kennis 
genomen van do opzet van dit  onderzoek om daar t .z . t .  ook enkele 
bedrijven met een groot areaal  groentegewassen bij  te  betrekken. In 
verband hiermede zal  in de toekomst wat meer t i jd voor deze bijzondere 
teelten worden uitgetrokken» 
2.  Gras- en klaverzaadteelt  

Het laatste tr imester 1961 stond in het  teken van de onkruid-
bestri jding.  Door de vele regens in de zomermaanden was er  veel on
kruid dat  zich door de gunstige weersomstandigheden in september 
en oktober bijzonder welig ontwikkelde.  Er werden dan ook zeer veel  
proefvelden aangelegd, waarin vele chemische onkruidbestri jdingsmid
delen,  zowel bekende als  onbekende, werden toegepast .  Verschil lende 
van deze proefvelden waren zeer spectaculair  en dus erg instructief.  
Er werden dan ook vele excursies naar deze velden gehouden. Dikwijls  
werd hieraan een inleiding verbonden, waarin de onkruidbestrading 
werd behandeld.  Het gesprokene kon dan op de proefvelden gecontro
leerd worden. Behalve van de zijde van de contracterende firma's was 
er  ook heel wat belangstell ing bij  de loonsproeiers,  die in groeps
verband de proefvelden kwamen bezichtigen. Ook de specialisten plan
tenziekten bezochten in samenwerking met i r .  Be Bruin onze proefvel
den. Van al le beproefde middelen kwam vooral  het  mengsel van 2,4-D-
amine + 2,^5-TP zeer goed naar voren.  ï ïe-mogen dan ook constateren,  
dat  de onkruidbostri jding van de • tweezaadlobbigen geen problemen meer 
met zich meebrengt.  o Dank-zij  de vorst ,  die zelfs in het  zuiden van het  land -  9 0 was,  
is  de opslag van haver en zomergerst  geheel verdwenen, terwijl  de zomer-
tarwe ook f l ink aangetast  is .  Het I tal iaans raai  bleek deze tempera
turen te kunnen overleven. Hoe het  met de overige grassen staat  is  
nog moeili jk te  zeggen. Enige schade zal  bij  de gevoelige grassen wel 
aanwezig zijn.  

De belangstell ing voor de graszaadteelt  is  nog steeds groot,  al
hoewel het  contracteren de vertegenwoordigers meer moeite kost  dan in 
voorgaande jaren.  Toch bli jf t  de verwachting dat  het  areaal  zich zal  
handhaven voor oogst  1963» 

Naast  de teélt technische facetten komen vooral  de economische 
problemen aan de orde.  In de gehouden lezingen-is hier dan ook-veel 
aandacht aan besteed.  

Proj.  Fl  Voorlichting vezelgewassen -  Ir» J.C, Friederich 
^54) Zowel het  strovlas als zaail i jnzaad konden tegen bevredigende prij

zen worden afgezet,  zodat-ook voor het  volgende jaar van telerszijde 
een-voldoende belangstell ing voor de uitzaai  van vlas wordt verwacht.  
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Dit in tegenstell ing met de uitzaai  door vlassers voor eigen rekening. 
De pri jzen voor goede kwalitei t  vlaslint  l ieten te wensen over,  aange
zien de vraag, in verband met de verbeterde spintechniek,  vooral  
naar de lage en midden kwalitei ten uitgaat.  Een en ander bleek ook 
bij  een bezoek aan enkele Franse vlasspinnerijen in de omgeving van 
Lil le.  Het vlaslint  bli jkt  bij  nadere verwerking wat tegen te vallen 
in kwalitei t .  Ook het  roten van oogst 1961 duurt  langer dan van oogst  
i960. De top bli jkt  door de snelle groei in de laatste maand vóór de 
afri jping,  minder s terk te zijn dan de voet.  Het l int  is  voorts wat 
breed en vooral  geschikt voor kett inglint .  Mede hierdoor staat  de 
pri js  voor lokken op een ongekend hoog niveau. De verwerking in de 
vlasindustrie r icht zich thans dan ook naar een verhoging van de ca
paciteit  ten koste van de kwalitei t  van het  werk,  ten einde tot  een 
verlaging van de kostprijs  te  kunnen komen. De scheven bli jven op een 
bevredigend prijsniveau. Toch kan met recht,  vooral  in de kleinere 

.vlassersbedrijven, van een kri t ieke si tuatie worden gesproken, mede 
door een verhoging van de steun in Frankrijk ( totaal  ƒ 325,-  per ha) 
en de te verwachten verdubbeling van de steun in België (thans f  100,-
per ha).  Hierdoor neemt ook de belangstell ing voor het  dauwroten toe,  
al  zijn hier al le moeili jkheden zeker nog niet  overwonnen. Naast  de grote 
bezwaren van een klavergewas als ondervrucht,  ondervindt men ook voor 
de graszaadteelt  moeili jkheden, aangezien men niet  t i jdig tot  een st ik-
stofoverbemesting kan overgaan en de opslag van vlas,  ten gevolge van 
zaadverli 'es,  bijzonder hinderli jk is  voor een vlotte ontwikkeling van 
de graszaadpercelen.  Een en ander werd in diverse art ikelen uiteen
gezet,  ten einde voor overmatig optimisme te waarschuwen. Het onder
zoek naar de mogelijkheden wordt in nauwe samenwerking met het  I .B.V.L. 
voortgezet.  

Medewerking werd verleend aan een tentoonstell ing "Van Vlas tot  
Linnen" in Leens,  terwijl  enkele arbitragegevallen bij  de handel in 
strovlas tot  tevredenheid van beide parti jen konden worden opgelost .  

Aangezien het  probleem van dorsbcschadi-ging in zaail i jnzaad een 
tendens tot  toename vertoonde, werden in samenwerking met het  E.P.v.Z. 
en de Gew. Keuringsdiensten van de N.A.K, verschil lende repelbedrijven 
bezocht.  In de meeste gevallen kon met succes een verbetering worden 
bereikt .  

De afd.  Novivlas van de A.K.U» werd advies gegeven over eigen 
inzaai van vlas in Oosteli jk-Flevoland, terwijl  in samenwerking met de 
A.K.U», het  I .L.R. en het  Consulentschap Landbouwwerktuigen, getracht 
wordt tot  een nauwere r i jenzaai (ca.  4 cm) te  komen. 

Tijdens het  25-jarig jubileum van de Coöp. Vlasfabriek "Dinteloord" 
werd door de voorzit ter  gezinspeeld op een eventuele samenwerking met 
de afd.  Novivlas van de A.K.U. voor de toekomst.  

• De toenemende belangstell ing voor het  groenzwingelen van vlas 
ter  vervanging van jute wordt nauwlettend gevolgd, al  kon nog geen 
succesvol contact  met de N.V. Provlas in België tot  stand worden ge
bracht.  

Met het  Vezelinsti tuut 'T.N.0.  te  Delft 'kon daarentegen tot  een 
vruchtbare samenwerking worden gekomen bij  het  onderzoek naar de moge
li jkheden voor de groenonthouting van hennep. 

• Ook met het  I .B.S.  werd een proefopzet gemaakt om tot  een nader 
onderzoek te komen naar de factoren,  welke van invloed zijn op de vor
ming van de vezelbundel in de vlasstengel.  • 
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Op verzoek van d-è Westaustralische Högering'werd gedurende 4 
weken een studie gemaakt van de mogelijkheden om te komen tot  een 
verbetering'van de opbrengst en kwalitei t  van het  stroVlas,  dat  in 
de omgeving van Boyup-Broók wordt verbouwd. Aan de Minister voor 
Industriële Ontwikkeling kon een rapport  worden aangeboden, waarin 
verschil lende mogelijkheden werden voorgesteld.  

In verband met de gunstige resultaten van de nieuwe rassen Fibra 
en Reina'  werd in overleg met het  I .V.R.0.  en de kwekers aan diverse 
telers advies gegeven om tot  een beproeving op grotere schaal van 
deze nieuwe rassen te komen. 

Op een vergadering van de Landeli jke Repelcommissie te Zwolle 
werd aangedrongen op een voortzett ing van de cursussen "hokken en 
schelven van vlas",  waarmede dit  jaar diverse gunstige resultaten 
werden bereikt .  

In samenwerking met het  I .B.V.L. vond te Axel een succesvolle 
forumavond plaats,  welke door een 50-tal  vlassers/telers werd bijge
woond. 

Er werd een begin gemaakt met de voorbereiding van een vlassers-
dag in Standdaarbuiten en van een tentoonstell ing "Van Vlas tot  Lin
nen" in Oosteli jk-Flevoland. 

Aan verschil lende buitenlandse bezoekers kon advies worden gege
ven of overleg gepleegd over de teelt  en verwerking van vlas.  O.m. 
werd bezoek ontvangen van de f irma Jaeggle uit  Bisingen, Dr.  Weizman 
uit  Israël ,  Dr.  Brenner uit  Nottinghem, Ir .  P.  Sonne Frederiksen 
uit  Kolding en de heren Fahrni en Essed van de Ver.  Arabische Repu
bliek.  

Op verzoek van het  Algemeen Bestuur van de Stichting voor de 
Ned. Vlasteelt  en Vlasbewerking (S.N.V.V.) zullen de vlasmeesters 
meer worden ingeschakeld bij  het  tot  stand brengen van het  contact  
met de prakti jk,  ten einde vollediger op de hoogte te bli jven van de 
problemen, die hier l iggen. Ook door het  t i jdschrift  "Fibra",  dat  in 
verslagperiode met één nummer verscheen, bli jf t  het  contact  met het  
buitenland onderhouden. 

O n d e r z o e k  •  

Proj .  E2 Onderzoek betreffende de teelt  vnn gras— en klaverzaad -  Ir .  A. Evers 
^  Gr a s  z a ad t  e e 11 
1.  Proefveldresultaten 

Van de resultaten der proeven met opbrengstbepaling kan nog wei
nig met zekerheid^ gezegd worden, daar do schoning der monsters door 
het  R.P.v.Z. nog niet  gereed is .  Hiermede kan dus beter gewacht wor
den tot  het  volgende verslag.  

Een aantal  proeven op het  gebied van de chemische onkruidbestra
ding berustten echter op waarneming. De resultaten hiervan kunnen als  
volgt worden samengevat.  

Dicotyle onkruiden 
Voor de grassen die onder een dekvrucht vandaan komen, is  een 

mengsel van één der groeistoffen MCPA of 2,4-D-amine met hetzij  MCPP 
of 2,4,5-TP gespoten in- de periode half  augustus -  half  september 
een vrij  universeel  middel om het  perceel schoon te krijgen.  Een zeer 
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groot deel  van het  areaal  wordt op deze wijze behandeld en de resul
taten zijn zowel op de proefvelden als in de ' prakti jk uitstekend." De 
juiste samenstell ing van dit  mengsel moet afgestemd worden'  op de 
grassoort  en het  onkruidbestand erï  van geval tot  geval door een des
kundige vastgesteld worden. 

Uit  de proeven is  duideli jk gebleken, dat  men de concentratie zo 
laag mogelijk moet houden. Een te hoge concentratie -  waar men bij  een 
mengsel vri j  gauw toe komt -  werkt minder goed onkruiddodend erf is  
gevaarli jker voor het  gewas.  Ook moet men de eerstgenoemde groeistof
fen na eind september l iever niet  meer gebruiken. 

MCPP en 2,4?5-TP hebben ni§t  die universele werking, die er  aan
vankeli jk van verwacht werd.  2,4?5~TP i0  ontwikkeld als  bestri jdings
middel tegen kle. in hoefblad,  doch vindt als  zodanig in de graszaad
teelt  geen toepassing,  omdat 2,4-D-amine veel goedkoper is  en zeker 
niet  slechter werkt.  vVel is  het  het  beste middel tegen muur,  maar 
tegen andere onkruiden helpt '  het 'weinig.  MCPP is  eveneens -  zij  het  
in iets  mindere mate -  een goed middel tegen muur en ook tegen enkele 
andere zaadonkruiden, mits in eon jong stadium behandeld.  Deze groei
stoffen komen in aanmerking voor toepassing in de periode oktober 
t /m februari  ter  bestri jding van muur,  welk onkruid vooral  in laat  
gezaaide percelen dan massaal kan voorkomen. 

Enkele proefvelden werden aangelegd in percelen met veel  kamille.  
Kamille is  een éénjarige plant,  die echter winterhard is  e.n. .al*s annuel 
kan overwinteren.  De planten,  die in het  jaar van inzaai bloeien zijn 
betrekkeli jk ongevaarli jk,  daar zij  in de winter afsterven. Indien nodig 
kunnen zij  opgeruimd worden met DNC. De jonge planten,  die overwinte
ren en het  volgende oogstjaar in bloei  komen zijn veel  gevaarli jker 
in verband met kans op afkeuring.  Gebleken is ,  dat  deze jonge kamille 
uitstekend reageert  op 2,4-D-amine en dus meegenomen wordt met het  
min of meer universele mengsel 2,4-D-amine en 2,4>5-TP of MCPP, 

Bij  bespuit ing na eind september of in laat  gezaaide percelen • 
komt 2,4-D-amine niet  meer in aanmerking, doch dan- zijn goede resul
taten te bereiken met een mengsel van MCPA + tr ichlporbenzc.ezuur,  dat  
ook in het vroege voorjaar met succes kan worden toegepast .  

DNC doodt al leen uiterst  jonge kamille,  bij  bespuit ing over de 
vorst  is  de werking echter vri j  wat intensiever.  Het gras moet dan 
echter voldoende ontwikkeld zijn.  

Grasachtige onkruiden 
Duist  

In .veldbeemd en beemdlangbloem worden uitstekende resultaten ver
kregen met 3 À 5 1 chloor—IPC per ha als  selectief  middel,  gespoten 
in oktober/november.  Daar er  aanwijzingen zijn,  dat  niet  al le grassoor
ten gunstig op dit  middel reageren werden gedurende verslagperiode een 
aantal  proeven.hiermede aangelegd in verschil lende grassoorten (Engels 
raaigras,  I tal iaans raaigras,  ruwbeemd, .moerasbeemd, kruipend struis
gras en wederom veldbeemd en beemdlangbloem). Verschil lende van deze 
proeven l iggen in de provincie Groningen, waar wordt samengewerkt met 
de H.LoV.D. De overige l iggen in West-Brabant.  

Tuintjesgras in veldbeemd 
Verschil lende proeven werden aangelegd met het  middel sndothal,  

dat  ten aanzien van de bestri jding van tuintjesgras enige perspectie
ven opent.  Afgewacht moet nog worden hoe het  gras erop zal  reageren.  
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2. Verplaatsing der proeven naar West-Brabant 
Een geschikte plaats voor een centraal  proefveld werd gevonden 

óp 'een bedrijf  nabij  Dinteloord.  Hier zal  in het  voorjaar 1962 uitge
zaaid worden voor oogst  1963 en 1964» Verschil lende prakti jkproeven 

.werden, in dit  gebied aangelegd. 

3.  Excursies 
Er .was zeer veel  belangstell ing-voor een serie proefvelden in 

boyengenoemd gebied,  waarin de chemische onkruidbestri jding zeer dui
deli jk gedemonstreerd kon worden. Verschil lende excursies van ambte
naren van de'  R.L.V.D.,  landbouwkundigen van diverse zaadfirma's en 
van verenigingen van loonspuiters veerden geleid.  

4» Contact  met zaadfirma^s in de_prakti jk 
Zoals gewoonlijk was er  veel  contact  met de landbouwkundige van 

de diverse zaadfirma's en met bedrijfsvoorlichters van de R.L.V.D. 
in de graszaadteeltgebieden. In vele gevallen werd ons oordeel ge
vraagd over teelt technische kwesties,  die zich in do prakti jk voor
doen. 

B. Kl av e r  z a ad t  e e 11 
Gedurende de jaren 1958-1961 werd door de Commissie voor de 

Coördinatie van het  onderzoek van landbouwzaaizaden aan het  P.A.1/7.  
een subsidie ter  beschikking gesteld om onderzoek op'  het  gebied van 
de klaverzaadteelt  te doen. Deze serie proeven is  afgesloten en de 
resultaten hiervan- werden samengevat in een art ikel  dat  zal  worden 
opgenomen in een publikatie van genoemde Cbmmissie.  

Proj .  E4 Onderzoek zaadgewassen (excl.  gras- en klaverzaad) -  Ir .  J .  Gaakeer 
(34O) ^  Bietenzaad 

De onder dekvrucht wierbonen ingezaaide winterzaadbieten hebben 
de hoogste,  de onder zomertarwe ingezaaide de laagste zaadopbrengst 
gegeven. De juiste opbrengsten zijn nog niet  bekend, daar de scho-
ningsanalyse van het  E.P.v.Z. nog niet  gereedgekomen is .  

Door één firma werd ruim 10 ha winterzaadbieten gezaaid,  ver
deeld over 13 percelen.  Twaalf van deze percelen . z i jn aangeaard. . .  

Als gevolg van ongunstige weersomstandigheden zijn de proeven 
later ingezaaid dan in de bedoeling lag.  

Het doodspuiten en van stam maaidoràen is  praktisch goed moge
li jk gebleken. 'Reglone en natriumarseniet  gaven de beste doding. Reg-
lone heeft  de kiemkracht enigszins ongunstig- beïnvloed, maar de con
centratie 10 1 per ha op 500 1 water was dan ook wel erg hoog (bij  de 
vliegtuigbespuiting 50 !)•  dosering kan waarschijnli jk zonder be
zwaar tot  5 1 per ha, worden teruggebracht.  '  • 

In Sleeswijk-Holstein werden percelen winterzaadbieten en dood
gespoten zaadbieten bezocht in de periode 23 t /m 27 september.  

B. Radijszaad 
De aanaardproef in de Haarlemmermeer ging ten gevolge van vin-

kenschade verloren.  



- 27 -

Het doodspuiten en van stam rnaaidorsen is  uitvoerbaar gebleken. 
De kiemkracht leed niet  bij  de gebruikte concentraties (3 1 Regio ne op 
500 1 water,  resp.  25 kg raonochlooracetaat  op 500 1 water) .  Region® 
veroorzaakte een betere afsterving dan raonochlooracetaat .  Op het  oog 
kwam dit  niet  tot  uit ing,  maar wel in de vochtgehalten van stro,  hauwen 
en zaad. 

F» Karwij  
De tweedejaars karwij  kreeg direct  na het  dorsen van de eerste

jaars karwij  een ctikstofbomesting.  De karwij  heeft  hierop zeer gunstig 
gereageerd en is  goed ontwikkeld de winter ingegaan. 

G. Gele mosterd 
De gele mosterd reageerde het  afgelopen jaar weer zeer duideli jk 

en posit ief  op do st ikstofbemesting en op een overbemesting met s t ik
stof.  Bij  deling der st ikstof gift  en werd eveneons een meeropbrengst 
bereikt .  

Zeer opvallend voor dit  jaar was,  dat  de zaait i jd zowel bij  Mans
holt 's  gele als bij  Montana vri jwel geon invloed had op de zaadopbrengst.  

Te vroeg oogsten had een nadelige invloed op de zaadopbrengst en 
-kwalitei t .  Te laat  oogsten geeft  op stam geen zaadverliezen, maar 
wel kunnen er  dan verliezen optreden als bij  het  maaien met de zelf-
binder het  gewas tussen de doeken "geperst" wordt.  Deze verl iezen 
kan men grotendeels tegengaan door de zelfbinder van zaadopvangbak-
ken te voorzien.  Bij  oogsten met de zwadmaaier of maaidorser heeft  men 
deze verliezen bij  het  maaien niet .  Het zaad van de uit  het  zwad, resp.  
van stam gedorste mosterd,  was aanmerkeli jk slechter in kwalitei t  dan 
van de uit  hok of schelf  gedorste mosterd.  We hebben sterk de indruk 
dat  de kwalitei tsverslechtering intreedt t i jdens het  droogproces en 
zijn van mening dat  in de toekomst aandacht aan de droogstechniek ge
schonken moet worden. 

Proj.  F2 2u l"fcuurmethoden_bij  vezelvlas -  Ir .  J .  Gaakeer 
(^55) R a 3 S o n onderzook 

C.B. 1,  thans onder de naam Reina in de Rassenli jst  opgenomen, 
was in I96l de beste stroproducent.  Wiera kwam in stroproduktie op 
de vierde plaats en werd,  behalve door Reina,  ook overtroffen door 
Wiera 14 en Einer aude.  Fibra nam de zesde plaats in na Engelum E 476.  

Wiera was in zaadopbrengst de mindere van Engelum E 476, Solido 
en Engelum E 608. De zaadopbrengst van Reina,  Fibra en Wiera 14 was 
lager dan die van Wieras Emeraude en Jade toonden zich slechte zaad
producenten.  

In l intgehalte wordt Fibra door geen ander ras geëvenaard.  Enge
lum E 476 en Engelum E 594 munten eveneens uit  in l intgehalte.  Reina 
nam de vierde plaats in,  terwijl  Wiera het  laagste l intgehalte had. 

Dank zij  zi jn uitmuntend l intgehalte kwam Fibra in l intopbrengst 
op de derde plaats na Engelum E 476 en Reina» Wiera kwam niet  verder 
dan de zesde plaats en werd ook nog overtroffen,  door Emeraude en 
Wiera 14-

Reina had de beste l intkv/ali tci t ,  direct  gevolgd door Fibra.  De 
l intkwalitei t  van Wiera bleef ook achter bij  die van Wiera 14« 
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Uiterl i jk:  komt Reina sterk met T/iera overeen. Heina is  echter 
roestresistent,  wat Wiera niet  is  en heeft-  zich in stro- en l intop
brengst,  l intgehalte en -kwalitei t  de meerdere getoond van Wiera» 

Engelum E 476 hoeft  een goede l intopbrengst en -gehalte,  maar 
is  te slap.  Fibra is  steviger dan Wiera en vraagt meer s t ikstof dan 
Wiera en Eeina.  

V o o r l i c h t i n g  

Proj«,  Gl Afdeling Griondhout en Riet  -  Ir .  W.D.J.  Tuinzing 
(•^O) Het t i jdsverloop van 9 oktober tot  7 november werd in Irak door

gebracht.  Voor hoofdassistent Lumkos duurde dit  verbli jf  van l8 okto
ber tot  7 november.  In verband met de st ichting van een papierfabriek 
nabij  Basrah werden op verzoek van oen Canadees ingenieursbureau waar
nemingen in de met r iet  begroeide moerassen van Zuideli jk Irak gedaan. 
De variëteit  van l iet  r iet ,  aldaar aangetroffen,  bleek van de onze af  
te wijken. De halmen van dit  r iet ,  door een grote wanddikte gekenmerkt,  
vertoonden een goede buigzaamheid,  zodat men matten ervan kon vlechten 
die opgerold werden, en het  gespleten r iet  zelfs als  bindmateriaal  
wist  te gebruiken. 

Het natte weer in dit  najaar vormde een ernstig beletsel  voor 
een vlot  verloop van het  werk in de grienden en op de r ietvelden. De 
betrekkeli jk vroege en strenge nachtvorsten,  alsmede het  ruwe weer 
deden het  r iet  zijn blad vroegti jdig verliezen, waardoor de kwalitei t  
van het  bladriet  achteruit  ging.  Al had men in het  midden van het  
land met een groot tekort  aan rietsnijders te kampen, toch kon niet  
al lo daarvoor in aanmerking komende r iet  uit  de Kop van Overijssel  
in de bloembollenstreek afzet  vinden. Hot teveel bleef staan om in 
de winter als  dekriet  te worden gesneden. De oogst  hiervan kon dank 
zij  de snelle ontbladering vroeg beginnen. 

De schaarste aan lang r iet ,  vooral  veroorzaakt door het  gebrek 
aan rietsnijders in de vorige winter en do aankopen van r iet  voor 
waterwerken, deed de -prijs  van het  veldgewas en daarmee ook van het  
matriet  tot  ongekende hoogte oplopen. Deze schaarste bracht de fa
brikanten van bouwplaten in moeili jkheden. 

Voorbereidingen werden getroffen voor een bezoek'  aan Oostenrijk 
van de heer Lumkes in gezelschap van een deskundige van-het I .L.E. 
en enkele vertegenwoordigers van het  bedrijfsleven. Men hoopt er  ken
nis te kunnen nemen van de vorderingen op het  gebied van het  mecha
nisch maaien van r iet  in het  meer van Neusiedl.  

De enkele biezenboeren die Genomuidon nog tel t ,  hebben grote 
moeite om voldoende grove biezen te verzamelen die als kuipersbiezen 
vooral  in het buitenland afzet  vinden. Men klaagt erover dat  overal  
het  grovere biezengewas gaat ontbreken. Er worden geen biesvelden 

'meer aangelegd en de bestaande zijn bezig te ontaarden. Met een twee
tal  handelaren werd gesproken over de bemesting van het  biezengewas.  

Voor het  eerst  sinds vele jaren l iet  de prijs  van het  zesjarig 
essen/elzenhakhout te wensen over.  Do oorzaak moot worden gezocht èn 
in het  gebrek aan houthakkers èn in de verminderde vraag naar deze 
grondstof voor het  vervaardigen van schopstelen.  Voor zover nog schop-
stelen nodig zijn,  gaat  men er  steeds meer toe over deze stelen uit  
dikker hout te  zagen. 

Het groepje mandenmakers hier te lande wordt al  kleiner.  De pu
blieke verkoping te ïï i jhe op 15 november 1961 telde dan ook nog weer 
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minder bezoeker-s '  dan het  jaar -tevoren.  Kooplieden in griendhout ont
braken nu vri jwel. '  Tal  van percelen werden opgehouden of vonden geen 
koper.  De enkele percelen goed teonhout,  die het  gebied nog tel t? 
brachten slechts f  1,30 tot  f  1,70 PG r  "bos op.  Bindteen -  overigens 
nauwelijks aangeboden -  deed het  dubbele.  De ui tslag verschilde daar
mee weinig of niet  van die van vorig jaar-  Opmerkeli jk goed geslaagd 
hiertegenover was de grote Utrechtse verkoping van 7 december 1961 
en stel l ig zal  dit  resultaat  enig verband houden met het  fei t  dat  
het  de teenkopers in de fruithandel zo uitstekend is  gogaan, zodat 
er  aanleiding bestaat  wat geld in teenhout te beleggen. Voor al le 
soorten teenhout werd belangstell ing getoond, zij  het  dat  de voor
keur voor bepaalde soorten en rassen weer duideli jk tot  uitdrukking 
kwam. Aan bindteen bleek grote behoefte te bestaan,  zoals reeds dui
deli jk gebleken was bij  de vroege verkoping van gele on rode teen op 
7 oktober 1961. Het fei t  dat  men op een van de bedrijven teenhout ma
chinaal is  gaan maaien met al le moeili jkheden daaraan verbonden, heeft  
niet  verhinderd dat  men voor di t  produkt evenals andere jaren,  toen 
het  nog met '  de hand werd gesneden, een hoge prijs  heeft  geboden. 

Beslist  weinig belangstell ing toonde men voor het  driejarige 
griendgewas,  al  is  de pri js  daarvan een paar honderd gulden per ha 
hoger geweest  dan hot jaar tevoren.  Dit  is  vooral  aan de betere prijs  
van het  r i jshout te danken. Voor de teler is  de pri js  echter verre van 
lonend en het  opruimen van hakgrionden gaat dan ook geregeld voort .  



HOOFDAFDELING WEIDE- EN VOEDERBOUW 

Proj.  Hl Voorlichting -  Ir .  H. Thomas 
(357) jn  ci e z e  periode stonden de werkzaamheden nog hoofdzakeli jk in 

het  teken van "inwerken".  
Samen met de heer Willemeen werd een aantal  voorbeeldbedrijven 

in de consulentschappen Hengelo,  Assen, Veendam, Emmen, Drachten,  
Tilburg, .  Horst  en Eindhoven bezocht.  

De studiedagen voor r i jkslandbouwconsulenten,  gehouden op 20 t /m 
22 september te Domburg, werden bijgewoond, alsmede de vergaderingen 
van ri jkslandbouwconsulenten op l8 oktober en 20'december.  

Op 17 oktober werd een vergadering van de Commissie ad hoe voor 
het  grondonderzoek in de ruilverkavelingen "Eekken" en "Ziewent—Har— 
r eve ld" bijgewoond. Naast 'het  gebruikeli jke grondonderzoek, zal  hier 
de mogelijkheid worden geopend om, in gevallen waarbij  zich na de inge
bruikname van de nieuwe kavels moeili jkheden met het  vee zouden voor
doen, een nader onderzoek in te stellen op basis van B.P.D.—analyse.  

Op 21 en ?2 december werd een bijeenkomst van hoofden van het  
technisch onderzoek in dè consulentschappen bijgewoond, waar onder 
meer werd gesproken over de opzet van de cursus onderzoektechniek.  
Deze cursus zal  in 1962 en 19^3 worden gehouden-voor de hoofden van 
het  technisch onderzoek bij  de R.L.V.D. Hoewel de cursus innjiddels 
reeds is  gestart ,  bleek over de inhoud van het  programma, met name 
wat betreft  het  onderdeel plantenteelt ,  nog geen overeenstemming te 
bestaan.  

Op grond van door het  K.N.M.I.  en de Buitenprakti jk van de Vee— 
artsenijkundige Faculteit  verstrekte gegevens,  werd eind oktober een 
waarschuwing tegen kopziekte uitgegeven. 

Proj.  H2 Voorbeeldbedrijven -  W-. Willemsen 

In deze periode werden 50 bezoeken gebracht aan voorbeeldbe
drijven,  D.A.0.-bedrijven en ontginningsproefbedrijven. Over het  alge
meen hebben de bedrijven ruim ruwvoer;  het  vre-gehalte valt  vaak wat 
tegen. De stoppelknollen hebben een goede opbrengst gegeven. Door de 
vroege strenge vorst  kon men na Kerstmis geen stoppelknollen meer 
voeren hoewel er  op verschil lende bedrijven nog wel wat op het  land 
stonden. 

Aan 5 bedrijven werd -  in samenwerking met prof.  dr.  Th. de Groot -
bijzondere aandacht besteed in verband met natriumtekort  bij  het  rund
vee.  Naast  het  bedrijf  van J .  van de Heyden te Vorstenbosch werd nl .  
op 4 andere voorbeeldbedrijven in Oost-Noord-Brabant na verricht 
grond-,  gewas- en urine-onderzoek, natriumtekort  vastgesteld.  Op al  
deze bedrijven wordt nu landbouwzout aan het  rundvee bijgevoerd.  In 
verband met tevens lage waarden aan magnesium wordt op 2 bedrijven 
ook magnesiumkoek bijgevoerd aan de nieuwmelkte koeien.  Met ui tzon
dering van 1 bedrijf  hebben de genomen maatregelen een gunstige in
vloed op de meIkopbrengst gehad. Bij  Van de Heyden zijn de bevruchtings
resultaten nu goed. Deze zijn voorheen alt i jd slecht tot  zeer slecht 
geweest  op dit  bedrijf .  Van de 4 ander® bedrijven kan hierover nog 
niets gezegd 'worden, aangezien de genomen maatregelen nog maar van 
november 1961 zijn.  

Van de 182 voorbeeldbedrijven in het  boekjaar 196O/6I waren aan 
het  eind van deze periode van 105 bedrijven de f inanciële gegevens 
in ons bezit .  Van deze bedrijven had 71 % een netto-overschot.  In 
I959/6O was di t  6o|-  fo,  In 1960/6.I  zijn de f inanciële resultaten van 
de varkens en de kippen belangrijk beter geweest  dan in het  boekjaar 
daarvoor.  De financiële resultaten van de rundveehouderij  waren in 
het  algemeen iets  minder ten gevolge van de melkprijs  die 2 à 3 cent 
lager lag dan in het  vorige boekjaar.  

Commissie 

De heer Willemsen nam zi t t ing in een commissie tot  Vereenvoudiging 
van de Technische administratie van voorbeeld- en proefbedrijven, ra
tionalisatiekernen en streekverbetering.  Deze commissie werd 19 decem
ber door de wnd. directeur van Akker- en Wpidebouw geïnstalleerd.  
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Vergader ingen 
Twee vergaderingen voor de Bedrijfsdeskundigen voor gemengde en 

weidebedrijven werden "bijgewoond en één vergadering voor de Hoofden van 
bedrijfseconomisch onderzoek. 

O n d e ' r z o e k  

Afdeling Vegëtatiekartering en Gewassentaxatie•-  Ir .  Th.A.-de Boer en 
Ir .  L.G. Kop 

Proj. Ii Verzamelprojeet  gras landkarteringen 
^2^2 ̂  .————_ 

Het veldwerk van de graslandvegetatiekarteringen voor 1961 kwam 
begin november gereed. In het  totaal  werd ruim 20 000 ha gekarteerd.  
In het  centrum van hot ruilverkavelingsgebied Gaasterland kwam een 
gedeelte niet  gereed, zoals reeds voorzien was bij  de aanvaarding van 
de opdracht.  

Gebieden die dit  jaar bijzondere problemen gaven t i jdens de kar
tering, waren de ruilverkavelingsgebieden Hekken en Midden-Limburg. 
Door do aanwezigheid van leomlagen in het  bodemprofiel  over grote 
oppervlakten. ,  wordt in veel-  grasland een vegetatie aangetroffen die 
duidt '  óp gevoeligheid voor wateroverlast  en watergebrek.  In het  natte 
jaar.  1961 was hier uiteraard alleen sprake van wateroverlast .  In het  

• — gebied Midden-Limburg kwara er  nog de moeili jkheid bij  dat  daar veel  
jong-bli jvend grasland voorkomt,  wat de beoordeling van de vochtvoor-

.  .•zieningstoestand niet  eenvoudig maakt.  Ter oplossing van de in deze 
•gebieden optredende karteringsmoeili jkheden, hebben we besprekingen 
en excursies belegd met onderzoekers van de Stiboka,  C.T.B, en 
R.L.V.D. Over het  algemeen is  er een oplossing gevonden, hoewel de 
landbouwkundige waardering van dit  type grasland alleen door nader 
onderzoek'behoor l i jk te funderen zou zijn.  Voorlopig zullen we met een 
schatt ing moeten volstaan.  

Door de plaatseli jke commissie voor de ruilverkaveling Tieler-
waard-West werd oen opdracht gegeven tot  een onderzoek naar de inzaai-
behoefte van een aantal complexen grasland in verband met reclames 
van een aantal  belanghebbenden. 

Bij  een eerste bespreking over de voor 1Q62 te verlenen opdrach
ten voor graslandvegetatiekarteringen, werden reeds de volgende ge
bieden genoemd. Het gebied Linde-Zuid (ruim 6000 'ha grasland),  Delt-
Oude Y/eer (omgeving Baflo,  ca- I8.OO ha grasland),  Bommelerwaard-West 
(ca.  2000 ha gras-land )  en Zuider Afwateringskanaal (ca.  2000 ha gras
land).  

-In.  september werden de . schatt ingsveldjes bemonsterd en geschat.  
.Op verzoek van i r .  A. Sonnoveld ( i .B.S.)  werden een l6-tal  gras

landpercelen bezocht,  waar hij^ monsters Engels raaigras had genomen 
ter.  bestudering van de vormen die daar-van die grassoort  voorkomen. 

. Het doel van het  bezoek was de vochttoestand botanisch vast  te stel
len en de voornaamste soorten te noteren.  Een rapportje hierover 
werd aan ir» Sonneveld verzonden. 

Er werd verder gewerkt aan het  samenvattend verslag over het '  
.verband grondvvateabodemvegetatie.  Het verband tussen grondwaterstand 
en vegetatie is-meestal  redeli jk.  Betrekt men ook de hoeveelheid be
schikbaar vocht in de beschouwing, dan krijgt  men soms wel,  • soms niet  
een verband. 

Voor studenten van de Landbouwhogeschool werd in het  kp„der van 
het  excursieprogramma van het  laboratorium voor plantensystematiek 
en -geografie een excursie met inleiding gehouden over 'de herkenning 
van graslandplanten in het  veld en de bij  de gras landkartering ge
bruikte methode. 

Het symposion over migratie en vestiging van planten van de Cie. 
voor Biosociologie en palaeobotanie van de K.N.B.V. werd bezocht.  
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Proj.  12 Onderzoek taxatiemethoden van opbrengst_en kwalitei t  van grasland en 
^  akkerbouwgewassen 

In de Commissie Landbouwschade Stuwcomplex Amerongen werd ver
slag uitgebracht over het onderzoek in de zomer van 1961. 

In het  gebied rond de Coentunnel werd het  grasland bij  een aan
tal  waterstandsbuizen bezocht,  waar regelmatig waarnemingen zullen 
worden gedaan in verband met eventuele droogteschade ten gevolge van 
de afmaling in de bouwput,  Het overgrote deel  van net  gebied is  zeer 
nat ,  zodat geen schade wordt verwacht.  

Ten behoeve van een voederproef van het  Rijksveeteeltconsulent-
schap te Leeuwarden werden nog enkele parti jen moeraspaardestaart  ver
zameld.  Er is  nu een hoeveelheid oud materiaal ,  een gedeelte jongere 
planten en een parti j  die 10 dagen na een MCPA-bespuiting is  geoogst.  
Al het  materiaal  werd aan de lucht gedroogd. 

Proj.  13 Opbrengstbepaling op_uiteenlopende_graslandpercelen 
De opbrengstbepalingsproefvelden Cl 203 en PAW 482 werden op de 

gebruikeli jke wijze verzorgd en geoogst.  De grasgroei was ook in de 
nazomer zodanig dat  bijzonder hoge jaaropbrengsten zijn bereikt .  

Deel I  van het  Cl 203-verslag kwam als  gestencilde mededeling 
gereed alsmede een afzonderli jke bij lage,  bevattend de profielbeschrij
vingen van al le proefvelden. Een andere bij lage over de snede-opbreng-
sten per proefveld kwam gereed en werd naar de typekamer verzonden. 
Aan deel  III  van het  verslag werd verder gewerkt.  Deel II  over het  
verband van de opbrengst met standplaatsfactoren en vegetatiekarterings-
eenheden kwam vrijwel gereed. 

Een manuscript  over "Droge-stofgehalten van gras" werd naar de 
afdeling Publikaties doorgegeven. Het zal  als  gestencilde mededeling 
van het  P.A.W. verschijnen. 

In het  novembernummer van "Landbouwvoorlichting" verscheen het  
art ikel  "De grasopbrengsten in de jaren 1956 t /m I960" en in het mei
nummer "Opbrengst en fosfaattoestand van grasland".  

Diversen 
Er werden met een aantal  leden van 'de werkgroep Bodemgeschikt-

heidsclassificatie besprekingen gevoerd met de consulenten te P'ur-
merend en Sneek over eventueel aanwezig materiaal  in genoemde ambts
gebieden wat kan dienen voor het  bodemgeschiktheidsonderzoek .van een 
aantal  bodemtypen met grasland. 

Op verzoek van de provinciale directie der C.T.D. te  Haarlem 
werden enkele besprekingen gevoerd over.  taxatie van de ruilwaarde 
van de grasmat in oen aantal  ruilverkavelingen in Noord-Holland. 

In het  ruilverkavelingsgebied Zegveld werd advies gevraagd over 
de toestand van de grasmat op profielen met een uiteenlopend organisch-
stofgehalte van de bouwvoor,  door wel en geen gebruik van toemaak. 

Op verzoek van de heer H.J. .0ver van de Afdeling Diergeneeskunde 
T.N.0.  te  Utrecht is  een bespreking belegd over de samenhang tussen 
vegetatietypen en het  voorkomen van de slakjes,-  die als tussengastheer 
voor de leverbotziekte fungeren.  Waarschijnli jk zal  in een aantal  ge
bieden hierover nader onderzoek gedaan worden op basis van onze gras-
landvegetatrskaarten.  

Afdeling Aanleg en Verbetering van Grasland -  Dr oir .  J.W. Min&erhoud en 
Ir .  M. Hoogerkamp 

Proj.  J l  Onderzoek betreffende aanleg en verbetering van grasland 
^59-) '  Nabij  Aduard (Gr.)  werd een begin gemaakt met de aanleg van het  

grondbewerkingsdiepte-stikstoftrappenproefveld PAW 667. Het proefveld 
bestaat  uit  twee helften van 64 veldjes nl .  4 grondbewerkingsvarianten 



x 4 st ikstof trappen x  4 herhalingen, die vanaf 196.3 beurtelings om 
het  andere jaar gemaaid zullen worden. De uitgevoe-rde grondbewerkin
gen zijn de volgendes ; * 
1 .  Onbehandeld (= oude grasmat) 
2.  Frezen (ondiepe'"grondbewerking) 
3• Spit ten tot  20 cm en frezen 
4.  Spit ten tot  40 cm en frezen 

De uitgevoerde grondbewerkingen leiden in de gegeven volgorde 
tot  een toenemend verl ies aan humus, zodat het  proefveld ook als een 

'  humustrappenproefVG ld kan worden. '  gezien.  Het object  "40 cm spit ten" 
is  o.a.  in het  schema opgenomen om te kunnen nagaan -welke gevolgen 

. 'een egalisatie van hot zeekleigrasland langs mechanische weg, waarbij  
• .••de organische-stofri jke zodelaag in-de ondergrond zou verdwijnen, voor 

de graslandproduktiviteit  in de volgende jaren zou hebber.  
Van het  bezandingsdikte-st ikstoftrappenproefveld PAW 246 te Ben-

neveld (Dr.)  zijn nu 3 jaar lang bruto-opbrengsten bepaald; •  De '  invloed 
van do zanddikte (6,  12 of l8 '  cm) is  tot  nu toe niet  noemenswaardig 
geweestf uit een oogpunt van grasgroei gedurende de eerste drie jaren 
?ou l iot  er  dus weinig of niet  toe doen hoeveel zand er  bij  een bezan-
ding van'  laagveengrasland wordt overgebracht.  

In oktober werd een bezoek gebracht aan de proefvelden op het  
"Versuchsgut Eengen" van het  Insti tut  für Pflanzenbau te Bonn» Op 
deze proefvelden worden Nederlandse en Duitse rassen van Engels raai-
gras vergeleken; de achtergrond van het  onderzoek wordt gevormd door 
de vraag, of de slechte ervaringen, in Duitsland verkregen met herin-
zaai van bli jvend grasland met Engels-raaigrasmengsels9  soms toege-
schreven moeten worden aan de tot  nu toe aldaar gebruikte (Duitse) 

~variëteiten.  De aanleg van de proefvelden, die in juli  plaatsvond, 
bli jkt  goed geslaagd'  te  zijn.  

J2 Waterstandonderzoek 

Uit  de botanische analyses van de in de jaren 1954 t/m.19 60 ge
nomen grasmonsters van het  r ivierkleiproefveld werd de indicatiegraad 
voor de vochtigheid uitgerekend} in .enko.le zeer natte perioden (herfst  
1957? zomer en herfst  1958, voorjaar .1959) bleek er een duideli jk ver
band met de grondwaterstand te bestaan» In de andere perioden, waarin 
de droge zomer en herfst  van 1959 vallen,  kon geen relatie worden aan
getoond. In al le perioden waren de verschil len in indicatiegraad ech
ter  betrekkeli jk gering? de grootste variatie werd gevonden in de herfst  
van 1958 toen'  de indicatiegraad bij  25 cm grondwaterstand + 7 bedroeg 
en bij  geleideli jk lager wordende grondwaterstand daalde tot  -  11. 

In overleg met de C.D. en het  I .C.W. werd besloten de opbrengst
bepalingen op het  proefveld IJ 843 te Zegveld te staken. In verband 
met bodemfysische onderzoekingen van genoemde instell ingen zullen de 
waterstanden echter voorlopig nog gehandhaafd bli jven.  

Ean eind oktober door de Ned. Heidemij/Gesellschaft  für Landes
kultur G.m.b.H. georganiseerde reis naar het  Moor-Versuchsstation in 

, Bremen en diverse veengraslanden in Nieder-Sachsen, heeft  enige nieuwe 
gezichtspunten opgeleverd en daarnaast  vele leemtes in onze kennis be
treffende de ontwateringsdiepte van veengrasland aan het  l ichj"gebracht.  
Een en ander werd in een rapport  vastgelegd. 
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Proj.  K3 Wisselbouwproefvelden 
(^8) In de verslagperiode werd het  wisselbouwonderzoek herzien.  De 

proefvelden Cl 2251? Cl 2307 en Cl 2474 (rivierleemproefvelden) wer
den opgeheven? van de proefvelden OB 3418 en PAW 120 werd de opzet 
veranderd waardoor tevens het  aantal  herhalingen kon worden uitge
breid.  De dageli jkse leiding over het  proefveld EC 326 werd overge
dragen aan het  Rijkslandbouwconsulentschap te Emmen? op dit  proef
veld zal  een groot aantal  jaren al  dan geen wisselbouw in stroken 
naast  elkaar worden bedreven waarna te zijner t i jd zal  worden nagegaan 
hoe de gewasopbrengsten reageren.  

Het proefveld NL 699 werd als  zodanig beëindigd? op hetzelfde 
bedrijf  (proefboerderij  Campsplaats )  zal  begin 1962 een nieuw wissel-
bouwproefveld worden aangelegd. Over een tweede in Noord-Limburg aan 
te leggen wisselbouwproefveld is  het overleg nog gaande. 

In 1961 werden op het  proefveld NL 599 aardappelen verbouwd als 
testgewas na een driejarige kunstweide.  De opbrengst en sortering 
zijn door de kunstweide,  in vergeli jking met het  permanente bouwland, 
gunstig beïnvloed. Oud bouwland met 20 ton per ha stalmest heeft  de 
invloed van de gescheurde kunstweide echter volledig overtroffen.  
Zowel stalmest als  gescheurd grasland hebben een ongunstige invloed 
op het  onderwatergewicht van de aardappelen gehad. 

Afdeling Produktie en Gebruik van Grasland - Ir. S. Bosch en 
Ir .  D. Oostendorp 

Proj.  Kl Nawerking van meerjarige N-bemesting op grasland ,  ,  
K J J  '  De analyseresultaten over 196I van de proeven waarbij  de nawer

king van meerjarige N-bemesting op grasland en die waarbij  het  ver
loop van het  bruto-N-effect  bij  opklimmende N-giften onder beweidings
omstandigheden wordt nagegaan kwamen nog niet  gereed. Er kan dus nog 
niet v/orden ingegaan op de resultaten van deze proeven in 1961. 

Proj.  K6 De invloed van gedeelde N-giften in het_voorjaar opji£_produktie e n  

(370) r u w_ e iw i- tg e} l a2te van weidegras 

Het verslag van deze interprovinciale serie (serie 70 )  over I96l 
kwam gereed. Evenals in 1959 en i960 leverde de vroege N-gift  (om
streeks 1 maart)  op al le grondsoorten de hoogste droge-stofopbrengsten 
en de laagste eiwitgehalten.  

Bij  een gift  van 60 kg N per ha leverde op zandgrond in 42 % van 
de gevallen,  op veengrond in 14 i° van de gevallen en op kleigrond in 
45 i° van de gevallen de vroege gift  een significant hogere opbrengst 
(5  io grens) dan de late gift  (omstreeks 1 april) .  De gedeelde gift  
was in geen enkel geval beter dan de vroege gift .  

Bij  de vroeg aangewende st ikstof kon de nawerking van de st ikstof 
op de opbrengst van de 2e snede vrijwel verwaarloosd worden? bij  de 
gedeelde en late gift  was echter wel sprake van een nawerking. Vooral  
op kleigrond was de nawerking van de late gift  duideli jk aantoonbaar.  

In 1962 zullen nogmaals ongeveer 24 van deze proefvelden aange
legd worden. Het is  nl .  nog steeds een vraag of de gunstige resultaten 
met vroege N-giften ook in een wat minder droog voorjaar als  in 1959* 
I960 en 1961 verkregen kunnen worden. 
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Proj.  K7 De invloed van diverse factoren op de minerale samenstell ing van gras 
(-^l)  in verband met de gezondheidstoestand van het  vee 

Bij  de proef op de proefboerderij  "Noord Holland" waarbij  aan 6 
eeneiige tweelingen gedeelteli jk wel en gedeelteli jk niet  extra Mn wordt 
verstrekt werden geregeld waarnemingen gedaan,,  wegingen verricht en 
monsters genomen. Tot nu toe zijn er  geen duideli jke verschil len tussen 
de beide groepen. Eind. december was het  gemiddelde gewicht van de 
proefgroep 23.9 kg en dat  van de controlegroep 24.1 kg.  Sedert  16 mei 
was de toename van beide groepen gemiddeld 0,72 kg per dier per dag 
hetgeen goed kan worden genoemd. 

De samenstell ing van het  bloed (4 oktober I961) was wat betreft  
Cu, Mg en P praktisch geli jk.  Het Cu-gehalte van de controlegroep 
(gem. 11,2) was hoger dan dat  van de proefgroep (gem. 9? 8).  Bij  het  
haaronderzoek ( l8 augustus 1961) bleken wat betreft  het  Mn geen ver
schil len van betekenis (gem. resp.  6,2 en 6,8 mg per kg voor proef-
en controlegroop).  Bij  enkele der oudste paren dieren deden zich toch— 
tigheidsverschïjnselen voor.  Bij  het  proef- en controledier van een
zelfde tweeling was di t  op dezelfde dag. 

Op l6 oktober werden de dieren gestald en kregen een rantsoen 
bestaande uit  4 kg hooi (Mn 48 mg per kg),  1-g- h  2 kg pulpbrokjes 
(Mn 66 mg per kg) en 1 kg kalverbrokjes (resp.  577 en 96 mg Mn per 

• kg).  Het rantsoen van de proefgroep bevatte toen '150 mg Mn per kg 
en dat  van de controlegroep 70 mg Mn per kg.  Het gehalte van de con
trolegroep is  aan de hoge kant en zal  in de komende maanden door een 
andere samenstell ing der brokjes worden verlaagd. 

Op de proefboerderij  "Droevendaal" werd'  ten behoeve van het  on
derzoek betreffende de invloed van de pH van grasland eind .november 
de helft  van perceel 4 bemest met 15 ton kalkmengsel.  Volgend voor
jaar zal  nog ca.  10 ton voor het  inzaaien worden gegeven. 

De Commissie Onderzoek Minerale Voeding kwam in de afgelopen 
periode 4 keer bijeen.  Diverse voorstullen van consulentschappen en 
Provinciale Onderzoek Centra betreffende mineralenonderzoek in ver
band met de gezondheidstoestand van het  vee werden besproken. 

Verder werd veel  t i jd besteed aan do behandeling van het  door 
dr.  V o d .  Grift  opgestelde concept." "Handleiding mineralenonderzoek",  

.  waarin voorschriften zullen worden gegeven wat door de voorlichtings
diensten in onderzoek kan worden genomen indien zich moeili jkheden op 
een bedrijf  voordoen. Dit  concept dat  aan de hand van wat-bekend is  
werd opgesteld zal  waarschijnli jk over enkele maanden ih 'een meer defi
nit ieve vorm gereed zijn.  

Proj .  K9 De invloed van kalibemesting en gebruik op de opbrengst en de kali-
(388) I  "  r~T toestand van grasland 

De opbrengstbepalingen van grond en gewas werden volgens plan uitge
voerd.  De resultaten hiervan zijn op dit  moment nog slechts ten dele 
bekend. 

Proj.KlO De invloed van de graslandexploitatie,  op ^-e__gewichtstoename en_de 
(389) slachtkwalitei t  van ossen 

In grote l i jnen bevestigen de resultaten van 1961 die van 1959 en 
i960. Dit  jaar werd de proef uitgevoerd met 2 groepen van 15 dieren.  
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standweide omweiden standweide omweiden 

1 000 97.4 770 787 
238 237 261 261 

56,4 57,0 58,0 57,5 
3,27 3,27 3,09 3,12 

gld» .778 775 807 813 

Een deel van de dieren (l2) werd afgezet op 27 juni en de rest  ( l8) 
op 2 oktober.  De belangrijkste resultaten van de proef waren als  volgt;  

11-4 -  27-6 11-4 -  2-10 
standwe: 

Groei (g/d/d) 
Geslacht gewicht (kg) 
Aanhoudingspercentage 
Prijs  per kg in gld.  
Opbrengst per dier in 

Uit  deze cijfers bli jkt  dat  er ,  evenals in de voorgaande jaren niet  
van wezenlijke verschil len tussen de groepen op de standweide en het  
omweiden gesproken kan worden. 

In juni werd begonnen met een proef met oen half  jaar oude kal
veren waarbij  de helft  der dieren met het  krachtvoer dageli jks 2 gram 
fenothiazine toegediend kreeg. Bij  mestonderzóek bleek dat  de dieren 
toen al  vrij  ernstig met wormen besmét waren zodat begin juni aan al le 
dieren tevens een therapeutische dosis fenothiazine (50 gram) verstrekt 
werd.  Een vergeli jking van de groeiresultaten van de twee groepen 
heeft  op grond hiervan niet  veel betekenis.  De groei van beide groe
pen in de periode van 10 mei tot  27 september was bevredigend (ruim 
6OO gram per dier per dag).  

In de loop van 1961 werd op 10 bedrijven in de Betuwe een onder
zoek ingesteld betreffende de graslandexploitatie bij  de vetweiderij  
in de prakti jk.  De gegevens van dit  onderzoek moeten nog verwerkt wor
den. 

In november werd de proef waarbij  de invloed van staltype en voe
dersysteem op de gewichtstoename van ossen wordt nagegaan voortgezet» 
Dit  seizoen worden de groeiresultaten van drie groepen van 14 ossen 
vergeleken. Eén groep 3taat  in een grupstal  en twee groepen zijn in 
een open loopstal  gehuisvest .  

In de periode van 5 december tot  begin februari  kri jgt  één groep 
in de loopstal  kuilvoer in zelfvoedering uit  een sleufsilo verstrekt.  
In dezelfde periode krijgen de andere groepen ( loopstal  en grupstal)  
dageli jks kuilvoer uit  het  andere eind van de sleufsilo verstrekt.  

Afdeling Groenvoedergewassen -  Ir .  W.R. Becker 

Proj.  Ll Voederbietenonderzoek 
a.  Van de negen verschil lende chemische behandelingen tegen onkruid,  

toegepast  op de proefvelden PAvV 645 en 646 maakte Endothal een • '  
zeer goede indruk, zowel wat betreft  de langdurige onkruidbestri j
ding als de geringe schaderisico's  voor de bieten» Van de'  speciaal  
voor grassenbestri jding bedoelde middelen maakte Avadex de beste 
indruk. 
Invloed van de middelen op de opbrengst van de bieten' is  niet  ge
bleken. Het opbrengstniveau l igt  op 95 "ton bieten per ha.  

b.  Ook bij  het  proefveld PAW 647 met verschil lende plantgetallen werd 
een overeenkomstig opbrengstniveau bereikt .Als uiterste plantge
tallen werden resp.  ca- 8 en ca.  17 bieten per m2 verkregen. In 
tegenstell ing met wat werd verwacht op grond van de resultaten van 
vroegere proeven l i jkt  het  optimum plantgetal  in deze proef niet  
boven 8 planten per m (80 000 per ha) te l iggSn» 
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c. In verband met de pogingen tot  vereenvoudiging van het  rooien van 
voederbieten (samenwerking I.L.R, ) .wordt bij de proefboerderij "Droe-
vendaal" geventileerde bewaring van ongekopte bieten vergeleken met 
de gebruikelijke bewaring in oen. afgedekte hoop - (met medewerking en 
materiaal  van het  I .B.V.L. ) .  Het koel houden van de hoop ongekopte 
bieten bli jkt  bij  a l le weersgesteldheden goed mogelijk te  zijn.  

Proj. L2 Stoppelgewassenonderzoek 
( l&O") — 

a .  In samenwerking met het  I .L.R. werd weer vee.1 aandacht besteed a.an 
verbetering van het  plukken van stoppelknollen.  Vooral ,  de geschikt
heid daarvoor van verschil lende rassen (samenwerking I.V.R.O. en 
S.V.P. )  en de mogelijkheden om ,het  zandbezwaar voor de voedering 
te verminderen,  werden, tevens ten aanzien van verschil lende ma
chines,  •bekeken. 

Het spreekt vanzelf ,  dat  grond en weer veel  invloed hebben. 
Het bli jkt  echter wol nodig aandacht te schonken aan de reiniging 
bij  de machines en aan het  . type loof en knol bij  de rassen.  

b.  De s t iks to f-ri jonaf s t  andenpro oven PAW 653 en 654 zijn behoorli jk ge
slaagd. De berekening wacht nog op het  chemisch onderzoek. 

c .  Op het  proefveld PAW 668 werden verschil lende grondbewerkingen be
proefd om het  bezwaar van opslag van zomergerst  in stoppelknollen 
te beperken. Het 17 cm diep ploegen met gebruik van een voorschaar 
en na vooraf cult iveren bleek,  hoewel niet  afdoende, nog "-het 'beste.  
Een opkomstproefje toonde dan ook aan,  dat  zomergerst ,  12 cm diep 
gezaaid in zandgrond nog zeer goed opkomt; Om de opkomst geheel 
te verhinderen moest dieper dan 19 cm worden gezaaid.  
Rogge en haver zijn veel  minder s terk in dit  opzicht.  

d. De snijrogge-rassenproefvelden met verschil lende st ikstofgiften,  
PAW 655 en 656 vertonen een goede opkomst. Drie van de zeven rassen 
zijn speciaal  voor groenvoeder gekweekt.  

Proj. L3 Maïsrassenonderzoek 
(206) Het gewas van de korrelmaïsproef ri jpt© dank zij  hot mooie septem

berweer vroeger dan werd verwacht.  Het opbrengstniveau l igt  boven 
6 000 kg per ha met een top van ca.  8 000 kg per ha.  

b.  Het gewas van de snijmaïsrassonproef slaagde eveneens zeer goed. 
Gemiddeld werd ca.  65 ton per ha groene massa geoogst met ui ter
sten van ca.  50 en 90 ton per ha.  
De droge-stofopbrengsten zullen stel l ig dichter bij  elkaar l iggen. 

Proj. L5 Cultuurmethoden bij  naïs 
^  a.  De beide proefvelden PAW 651 en 652 met standruimte- en st ikstof-

verschil len bij  snijmaïs slaagden verschil lend. PAW 652 vertoonde 
geen moeili jkheden. PAW 651 was in het  begin Veel te nat ,  met een 
ongeli jkmatige stand als gevolg.  Later werd dit  beter.  De opbreng
sten bij  dichte stand li jken gunstiger dan in de meeste andere jaren.  
Ook-in voorgaande jaren met koude, vochtige zomermaanden is  dit  
wel voorgekomen. De kwalitei t  (koIfpercentage ) is  bij  ruimer stand 

• echter duideli jk beter.  
b.  Uit  observaties bij  de mechanisatie van de snijmaïsoogst (o.a.  bij  

een demonstratie to Lunteren) werd het  volgende afgeleid.  Het 
nieuwe type maïsmond voor maaikneuzers,  in i960 ontworpen door een 
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loonwerker te Diepenheim, v/erkt  over het  algemeen goed. Hiermee kan 
een goed gewas in 6 à 7 uren per ha worden geoogst.  De methode, om 
de maïs eerst  in zwaden te leggen en dan te maaikneuzen is  minder 
gewenst in verband met de grotere kans op verontreiniging. Gekneusd 
produkt verdient de voorkeur boven gehakseld,  wanneer s leufsilo 's  
worden gebruikt ,  omdat gehakselde snijmaïs moeili jk met een trekker 
kan worden geperst .  

Diversen 
De animo voor snijmaïs bli jkt  toe te nemen. In l6 consulentschap-

pen, waar een meer of minder groot areaal  werd verwacht,  werd door 
1740 telers gemiddeld 60 are snijmaïs verbouwd, een totaal  van 1 042 ha.  
In de ambtsgebieden WO, 00,  OGe, Ve, ZGe, WB en LIB, die ook in I960 
al  een opgave verstrekten waren deze cijfers als  volgt;  

aantal  telers totale oppervlakte per teler 

1960 946 451 ha 48 are 
1961 1 619 979 ha 60 are 

uitbreiding 71 $ 117 1° 25 % ' 

Afdeling Beregening -  Ir .  C. Baars 

Proj.  Nl Onderzoek naar de techniek en de rentabil i tei t  van de_beregening van 

grasland en_akkerbouwgewassen 

A. Beregeningsproefvelden 
Cothen 

Als gevolg van de overvloedige regenval in I96l,  was het  effect  
van de beregening op het  proefveld te Cothen (U) gering.  Alleen bij  
aardappelen en voederbieten werd een kleine opbrengstverhoging ver
kregen. 

Westmaas 
De beregeningsproef te Westmaas leverde belangrijke gegevens op 

over de reactie van aardappelen op de beregening. Daarbij  is  het  vol
gende gebleken; 
1.  In een droge voorzomer kan de ontwikkeling van de aardappelen 

door beregening worden bevorderd,  waardoor belangrijk meer poot-
aardappelen kunnen worden geoogst.  Het sproei-effect  is  bij  Bintje 
belangrijk groter dan bij  Eigenheimer.  

2.  7/anneer later in het  groeiseizoen voldoende regen valt  haalt  het  
onberegende gewas de achterstand weer gedeelteli jk in.  Bintje re
ageert  dan ook weer sneller dan Eigenheimer.  

3.  Gebleken is  dat  regengiften van 60 mm ineens de groei van de aard
appelen aanvankeli jk wel bevorderen,  maar een vroegere afsterving 
veroorzaken, waardoor de eindopbrengst lager is  dan van het  onbe
regende gewas.  Waarschijnli jk is  dit  een gevolg van structuurbederf 
van de grond, veroorzaakt door de grote regengiften.  Regengiften 
van 20-40 mm per keer leverden gunstige resultaten op. 

4.  Door de beregening wordt de kwalitei t  gunstig beïnvloed. In de 
eerste plaats wordt de sortering belangrijk gunstiger.  Verder neemt 

(248) 
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bij  Bintje het  percentage knollen die qua ' knol vorm en -grootte geschikt 
zijn voor patates fr i tes door de beregening toe ;  bij  Eigenheimer neemt 
het  percentage,  misvormde knollen af .  Zo 'bedroeg bij  de eindoogst de 
meeropbrengst van aardappelen groter dan 40 mm bij  Bintje 4100 kg per 
ha,  maar voor de aardappelen die geschikt waren voor patates fr i tes 
was deze opbrengstverhoging 4700 kg per ha.  Bij  Eigenheimer was de 
meeropbrengst aan aardappelen groter dan 40 mm 4925 . .kg per ha-,  maar 
voor aardappelen geschikt voor kleinverpakking was deze meeropbrengst 
6100 kg per ha.  

Proj.  El Proefbedrijf  "Vredepeei" -  J.  van Eldik 
) Het verslag van technische en bedrijfseconomische resultaten over 

de periode mei i960 -  mei 196l kwam gereed (Rapport  nr .  95)* Dit  ver
slag werd op 15 december in een bestuursvergadering van de Stichting 
Proefbedrijf  Vredepeei besproken. 

De economische resultaten waren teleurstellend. Op al le drie 
boerderijen was het  netto-overschot negatief,  hetgeen uit  onderstaande 
gegevens bli jkt .  
Netto-overschot in guldens totaal  
Droge boerderij  -  f 6387,-
Beregeningsboerderij  -  ƒ 6672,-
Infi l trat ieboerderij  -  f 379l>-

Totaal  prakti jk -  ƒ 16850,-
Extra kosten voor onderzoek f 8233,-

Proefbedrijf  als  geheel -  f  25083,-
Als do belangrijkste oorzaken van het  verl ies zijn te  noemen de 

slechte resultaten van de aardappelen en de rundveehouderij .  Verder 
moet ook het  bedrijfsplan niet  gunstig worden genoemd. Bijzondere 
aandacht wordt thans besteed aan de rundveehouderij  (vooral  de vee
voeding) terwijl  tevens overwogen wordt hot bedrijfsplan te verbete
ren.  In 1961 zijn reeds enkele wijzigingen aangebracht.  

De totale neerslag op de proefboerderij  in 1961 bedroeg 790 mm 
(normaal Gemert 686).  

De opbrengsten van de hakvruchter» waren in 1961 als volgt in 
kg per ha.  

Suikerbieten $ suiker - :  -  Aardappelen 
DB 39271 16,12 32300 
BB 40563 15,9 363OO 
I? 4458I 15,56 33500 

Het in de herfst  ingezaaide grasland is  zeer goed aangeslagen 
en kon in oktober nog een keer worden beweid.  
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HOOFDAFDELING BBDBIJFSVR AAGSTUKKBN -  (voorlichting) 

Afdeling Bedrijfseconomische Voor l icht  ing -  Ir .  A.J.  Louwes,  drs.  B. Velt-
rnan, J« Grijpstra en P.C. 
Munt jewerf 

Proj.  Pi  B ed. : r ' :Uf2£ c o n£^4 s£^£_ï£2Eii c^ ;^ : n^ 
(399) ^  Cursussen 

De cursus Woudschoten 1959/ '60 -  196o/ '6l  ("Y/oudschoten IV") 
werd op 2 november officieel  afgesloten.  In aanwezigheid van de 
Directeur-Generaal  voor de Landtouw kon aan 56 cursisten een diploma 
worden uitgereikt .  Deze cursus,  die met 60 deelnemers is  begonnen, 
heeft  door dit  grote aantal  deelnemers veel  t i jd en moeite gevraagd 
van de•cursusleider en de docenten.  

Gedurende de verslagperiode werd een volgende cursus- bedrijfs
economie -  de cursus "Woudschoten V" -  voorbereid.-  Deze cursus zal  
in januari  1962 beginnen en volgens de opgestelde plannen in juni 
1963 kunnen worden afgesloten.  Aan de cursus zullen maximaal 40 cur
sisten deelnemen, opdat de docenten niet  weer voor de noodzaak wor
den gesteld elke les voor twee parallelgroepen te moeten geven. 

De eerste voorbereidende maatregelen zijn getroffen om in oktober 
1962 met een cursus "Woudschoten VI" te kunnen beginnen. 

Medewerking werd verleend aan de cursus "Nascholing ingenieurs 
1961" en aan een cursus voor specialisten boerderijenbouw. In het  
kader van de eerstgenoemde cursus werd een inleiding verzorgd over 
begrotingsmethcdleken. Voorts werd medewerking verleend aan werkgroe
pen, welke een praktische oefening in het opstellen van bedrijfsbe-
grotingen op basis van program-planning ten doel hadden. 

De heer Muntjewerf trad op als cursusleider en als  docent van 
een gedurende de verslagperiode begonnen kadercursus,  georganiseerd 
onder auspiciën van de Hollandse LGj.  van Landbouw, de Volkshogeschool 
te  Bergen en het  Insti tuut voor Land- en Tuintouwcoöperatie.  Aan de 
cursus neemt een groep van 27 geselecteerde jonge boeren en tuinders 
deel .  De cursus,  welke naast  economische vakken b.v,  ook bestuurs-
techniek omvat,  duurt  200 uren.  De kosten van deelname bedragen /  700,-
per persoon. Deze kosten worden door de deelnemers zelf  gedragen. 

2.  Voorlichting 
Gedurende de verslagperiode zijn drie landeli jke vergaderingen 

van bedrijfsdeskundigen gehouden. Daarnaast  werden op verzoek van de 
inspectie voor het  landbouwkundig onderzoek drie landeli jke vergade
ringen van hoofden bedrijfseconomisch onderzoek georganiseerd.  

Met de vorming van werkgroepen werd voortgegaan. Aan het  einde 
van 1961 waren de volgende werkgroepen gevormds 
1.  akkerbouw; vaste land van Z.-HoHand, Rotterdam, Purmerend, 

N.-Holland en N.O.Polder Schagen en Emmeloord 
2.  akkerbouw! zuidwesteli jk zeeklei-  Goes en Axel 

gebied Dordrecht,  Zevenbergen, 
3.  weide ;  N.-Holland, Z.-Heiland Schagen, Purmerend, Hotter-

Utrecht dam, Dordrecht en Utrecht 
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As sen,  Emme n,  
Drachten,  Veendam 
Zwolle,  Hengelo,  
Doetinchem, Arnhem 
Zevenbergen, Tilburg,  Oss,  
Eindhoven 

7« gemengd :  Limburg Horst ,  Roermond 
Hoewel in het  werk van de ene werkgroep reeds moer l i jn zi t  dan 

in dat  van een andere,  kan toch worden gesteld dat  de eerste erva
ringen gunstig zijn.  

Werkgroep 1 kwam een maal bijeen.  Deze groep is  begonnen met de behan
deling van de bedrijfseconomische mogelijkheden van 15 "tot  25 haf 
Werkgroep 2 is  reeds in i960 op init iat ief  van de Hoofdafdeling Onder
zoek Bedrijfsvraagstukken gevormd« Zij  heeft  inmiddels een publikatie 
over arbeidsnormen in het zuidwesteli jk zeekleigebied uitgebracht.  
Deze normen zijn opgesteld ten behoeve van een studie naar de beteke
nis van arbeidsbezett ing en bouwplan van akkerbouwbedrijvon van 50 ha.  
De uitkomsten van deze studie zijn vastgelegd in een rapport  waarvan 
de definit ieve versie t i jdens de laatstgehouden bijeenkomst werd vast-
ge s  t  e ld 1 
Werkgroep 3 is  drie maal bijeen geweest .  Deze bijeenkomsten zijn voor
namelijk aan het  bezoeken van bedrijven besteed? 
'Werkgroep 4 is  gedurende de verslagperiode eveneens drie maal bijeen 
geweest .  De groep heeft  op basis van begrotingen de winstgevendheid 
van de verbouw van pootaardappelen vergeleken met die van de rundvee
houderij .  De uitkomsten van de begrotingen zijn getoetst  aan de uit
komsten van bedrijfseconomische boekhoudingen- Gedurende de laatstge
houden bijeenkomst kon een concept-rapport  worden vastgesteld.  

Als tweede onderwerp is  het rendement van een verdere intensi
vering van het  grondverbruik (opvoering veedichtheid grasland, inten
siever bouwlanagebruik) in studie genomen. Dit  rendement zal  niet  
al leen beoordeeld worden op heetarebasis maar ook op uurbasis en op 
basis van het  ten behoeve van een verdere intensivering te investeren 
vermogen^ 
Werkgroep 5 start te einde november met haar werkzaamheden. Als onder
werp van studie werd door de werkgroep gekozen bedrijfseconomische as
pecten van bedrijfsvereenvoudiging op gemengde bedrijven in Gelderland 
en Overijssel .  Evenals bij  werkgroep 4 -  en werkgroep 6 -  wordt ook het  
rendement van de arbeid en van hot eventueel extra te investeren ver
mogen beoordeeld,  ten einde inzicht te verkrijgen in het  rendement dat  
bij  de diverse mogelijkheden van aanwending kan worden verkregen. 
Werkgroep 6 is  haar werkzaamheden eveneens begonnen in de verslagperiode.  
De werkgroep houdt zich bezig met de bestudering van bedrijfseconomische 
aspecten van de rundveehouderij  op gemengde bedrijven in Woord-Brabant.  
Werkgroep 7 kwam een maal bijeen ter  bespreking van berekeningen naar 
de betekenis van de veedichtheid en de voederwinning voor het  bedrijfs
resultaat  .  

4» gemengd s Drente,  Westerwo1de, 
Friese Wouden 

5« gemengd :  Twente,  Achterhoek, 
V eluwe 

6.  gemengd :  Noord-Brabant 
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De contacten met de individuele consulentschappen vonden vooral  
plaats ter  voorbereiding en st imulering van do werkzaamheden van de 
werkgroepen. 

Op verzoek van een aantal  consulentschappen werd een begin ge
maakt met de introductie van program-planning als begrotingsmetho
diek, ,  Do behoefte aan méér inzicht omtrent de rentabil i tei t  van in
vesteringen en van de arbeid in elk van de diverse aanwendingsmoge
li jkheden neemt nl .  hand over hand toe.  Bij  het  vertrouwd maken van de 
desbetreffende stafmedewerkers van do consulenten met ambtsgebied wordt 
veel  directe medewerking verleend door i r .  Van Boven van de Hoofdaf
deling Onderzoek Bedrijfsvraagstukken (zie ook project  Q, 5)« 

Diversen 
Ten behoeve van het  werk van de landeli jke Adviescommissie voor 

Bedrijfseconomische Analyse werd deelgenomen aan de werkgroep f innn- '  
ciering.  In het  kader van deze werkgroep werd een aantal  nota 's  sa
mengesteld.  

Regelmatig overleg werd onderhouden met de Commissie voor Be
drijfseconomische Ana.lyse in de Hollanden. Voorts werden ten behoeve 
van leraren van ÏÏ .L.S.  een driedaagse excursie langs "interessante 
bedrijven" georganiseerd.  
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HOOFDAFDELING BEDE J  J  FS VF; Ai- Go Tl J KKEN -  (Onderzoek) 

Proj. Q,1 Onderzoek naar de "bedrijfseconomische gevolgen van werktijdverkorting 
(-'7-'} in de veehouderij - Ir. C.J. Cleveringa (wnd») 

De Commissie van Beheer onderzoek wer kti jd ver kort  ing in de vee
houderij heeft op 10 oktober hot rapport van dr. R.À. de 7/idt .joedgo-
keurd. De inhoud zal  in verkorte vorm opgenomen worden in het  eind
verslag van de Commissie van Beheer en tegeli jkert i jd zal  de volledige 
tekst,  na op het  P.A.Y/,  enigszins te zijn omgewerkt,  als  een gesten
cilde mededeling van het  P.A.W. worden gepubliceerd» 

Proj.  0,2 Organisatie van agrarische loonbedrijven -  L. Nieuwe nhuijse 
(400 )  Publikatie nr.  16 "Het agrarisch loonbedrijf  en de boer" kwam ge

reed» In deze publikatie werd vooral  ingegaan op do punten die voor 
de loonwerkers en de boeren gezamenlijk van belang zijn.  Er werd ui t
eengezet dat  ook de organisatie en de f inanciering van het  loonbedrijf  
hiertoe behoren. Datgene wat invloed heeft  op- de rentabil i tei t  van de 
loonbedrijven, d .w.z.  een gezonde loonwerkersstand, is  immers ook van 
belang voor de boeren.  • 

Ongetwijfeld kweekt deze publikatie goodwill  bij  de loonwerkers,  
waardoor de voorlichting aan dozo groep gemakkeli jker op gang zal  kun
nen komen. 

Br werd een concept opgesteld voor oen serie besprekingen over 
bedrijfseconomie mot loonwerkers.  Dit  heeft  tot  gevolg dat  enkele con
sulentschappen, voclal  in samenwerking met de Boval,  dergeli jke be
sprekingen zullen organiseren.  

In samenwerking met de contactgroep-) onderzoek en voorlichting 
voor loonwerk en werktuigencoöperatie werd geadviseerd om ton behoeve 
van het  onderzoek het  volgende - cr i terium voor een loonwerker aan te 
houden; "Een loonwerker is  iemand die als ondernemer per jaar meer 
dan 1000 effectieve uren aan loonwerk besteedt of daarmee per jaar 
meer dan ƒ 15000,-  (exclusief apart  in rekening gebrachte hulpmidde
len) aan opbrengsten verkrijgt".  

Proj.  03 Toepassing l ineaire prograromgring -  Ir .  B, van Boven 
^  Noord-Friosland 

Eet onderzoek vordert  in zoverre,  dat  voor- 2 s i tuaties,  t .w. bij  
een arbeidsbezett ing van de boer en rosp.  3 en 4 betaalde arbeids
krachten het  optimale bedrijfsplan is  berekend. Het is  in dit  .stadium 
nog te vroeg om conclusies te vermelden, hoewel gezegd kan worden dat  
het  zeer onwaarschijnli jk is  dat  kunstweide uit  rentabil i tei tsoverwe
gingen in het bedrijfsplan zal  worden opgenomen. 

Alblasserwaard 

Het onderzoek in de Alblasserwaard werd voorlopig afgesloten met 
hot aanbieden van een tussenti jdse nota over de rentabil i tei t  van ruil
verkaveling aan een commissie samengesteld uit  de H.I.D. van de C.D. 
in Zuid-Holland o.n .medewerkers,  ui t  medewerkers van de C.D. te  Utrecht,  
van de K.L.V.D. te Dordrecht,  van het  I .C.W» en van het  P.A.W. Deze 
commissie zal  zich beraden over een eventuele voortzett ing van het  on-
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derzoek aan de hand van een door de C.D. Utrecht op te stellen nota.  
Voor het  opstellen van deze nota wordt door de C.D. Utrecht nauw 
contact  onderhouden met de Afdeling Algemene • Bedrijf  s  vraagstukken. 

Pro j. Q4 Studie van afwijkende ' bedrijfssystemen in de prakti jk -  (coördinatie) 
(407) T  r ,  . .  , -  J .  Urxjpstra 

In deze verslagperiode zijn over boekjaar 1960/61 van de ca.  125 stu-
diebedrijven de bedrijfseconomische boekhoudingen door het  L.E.I .  ui t
gewerkt.  De technische verslagen zijn voor ca.  70 % opgesteld.  
Met bedrijfsdeskundigen en bedrijfseconomische onderzoekers werden be
sprekingen gevoerd over de verslaggeving van de studiebedrijven, in
deling en extra tabellen van de standaardoverzichten.  
Aan de hand van do gegevens in de technische verslagen zijn t .b.v.  dé 
standaardoverzichten over boekjaar 1960/61 diverse berekeningen op
gesteld.  
Voor de Werkgroep Onderzoekers Studiebedrijven werd.  een discussienota 
geschreven over het  onderzoek op de bedrijven met mestvee,  legkippen 
en slachtpluimvee. 

Proj.  Q,5 Methodieken voor bedrijfsplanning -  Drs.  B. Veltman -  Ir .  B. van Boven 
(40®) Tijdens de verslagperiode werd een publikatie voorbereid,  waarin 

aan de hand van een voorbeeldbegroting voor een gemengd bedrijf  een 
praktisch toepasbare methodiek voor bedrijfsplanning wordt gedemonstreerd< 

Blijkens de opgedane ervaringen is  de pro gram-planning, zoals die 
nu wordt toegepast ,  ui t  de sfeer van het  onderzoek in hot stadium van 
de praktische toepassing gekomen. 

Aan de Algemene Nascholing Ingenieurs van de Voorlichtingsdien
sten werd medewerking verleend, door de methode van program-planning 
te instrueren.  

Aan de werkgroep "Financiering" van do Landeli jke Adviescommissie 
voor Bedrijfseconomische Analyse werd medewerking verleend bij  het  op
stellen van bedrijfsplannen voor diverse omstandigheden van arbeid en 
vermogen. Hiervoor werd de methode van pro gram-planning gebruikt .  Het 
is  de bedoeling,  dat  i r .  Van Boven hierin voor de duur van de werk
groep zi t t ing neemt.  

Pro j. R4 Coördinatie van het  onderzoek naar de mogelijkheden van werkti jdver-
-korting in_de veehouderij  -  Ir .  C.J.  Cleveringa 

Op 10 december 1961 overleed i r .  H„ Vonk, die als vertegenwoor
diger van de Directie Akker- en Weidebouw l id was van de Commissie van 
Beheer.  

Het in het werkplan 1961 vermelde aangevraagde extra krediet  voor 
verlenging van een aantal  onderzoekingen werd verstrekt» 

De Commissie van Beheer "Onderzoek Werkti jdverkorting in de Vee
houderij" vergaderde in dit  verslagjaar op 9 e r i-  10 oktober.  Op deze 
vergadering werd het  verslag van de secretaris  en het  f inancieel  over
zicht per 1 september 1961 goedgekeurd.  

Vervolgens brachten i r .  S.  Brandsma (l .V.0.^ dr. ir .  R.D. Poli
t iek (l .V.0.) ,  dr.  H.A. de 7/idt  (voorheen P.A,Yh) en G. Postma ( i .L.R.) ,  
verslag uit  over al le onderzoekingen die onder auspiciën van de Com
missie worden of zijn verricht.  Behoudens goedkeuring van het  Bestuur 
van het  P.A.W. werd besloten,  dat  het  I .V.0.  en het  I .L.R. zo spoedig 
mogelijk de thans bekende resultaten van hun onderzoekingen zullen 
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publiceren in op deze insti tuten bestaande series van gestendilde 
mededelingen. In deze publikaties zal de Commissie van Beheer in een 
Voorwoord aankondigen? dat  de betekenis van do thans verkregen resul
taten voor het  gehele vraagstuk van de werkti jdverkorting in de vee
houderij  nader zal  worden besproken in het  door do Commissie in 1963 
uit  te brengen eindrapport .  

Een korte samenvatt ing van de thans bekende resultaten luidt  
als  volgts 
1.  Onderzoek naar de melkopbrengst en de gezondheid van het  vee onder 

invloed vans 
a.  De intervallen tussen de melkti jden ( l .V.0.)  

Een verkorting van het  daginterval tussen do melkti jden van 11 
tot  9 uur heeft  ten geve Iges 
1.  Een opbrengstdepressie van gemiddeld 0,3 kg melk per koe per 

dag of ongeveer 2 'fo 
2. Een geen of in geringe mate lagere opbrengst aan melkvet 

wegens een geringe st i jging van het  vetgehalte 
3c Geen invloed op het  eiwitgehalte 
4° Een nadelige invloed op uierontsteking of speenbetrappen 

werd niet  opgemerkt 
5» Dieren,  die bij  normale melkti jden het  verschijnsel  van "uit-

liggen" van de melk vertonen, doen dit  bij  een verkorting 
van het  daginterval in sterkere mate 

6.  De hoeveelheid morgen- tot  middagmelk verhoudt zich onge
veer als  de lengte van de voorafgaande intervallen tussen 
de melkti jden.  Dit  vereist  .speciaal  gedurende het  laatste 
gedeelte van de lactat  ieper iode een verschil lende melktech— 
niek bij  het  morgen- en midda,gmelken 

7» Het vetgehalte van de morgen- en de middagmelk kan maximaal 
1,5 f o  verschil len.  Dit  vereist  een speciale bemonsterings-
methodiek voor de uitbetaling van de melk 

8.  De opbrengstdepressie is  in het  begin van de lactatieperiode 
groter dan aan het  einde,  maar is  bij  hoog-produktieve dieren 
niet  groter dan bij  laag-produktieve.  

b.  De voor- en nabehandeling bij  het  melken ( l .V.0.  )  
Het machinaal namelken in plaats van het  met de hand namelken 
heeft  bij  een goede toepassing ten gevolge: 
1.  Een opbrengstdepressie van maximaal 0,25 kg per koe per dag o 

ongeveer 1,5 
2.  Het vetgehalte daalt  maximaal 0,05 °/° 
3 .  Geen invloed op het  eiwitgehalte 
4« Een gunstige invloed op het  optreden van masti t is  
5- Een gunstige invloed op de reinheid van de melk 
6.  Een zeer gunstige invloed op de arbeidsprestaties die met 

40 ° / o  wordt verhoogd. In plaats van 13 à 14 koeien kunnen 24 
koeien per manuur worden gemolken met als  enige investering 
een extra apparaat  

7« Een verl ichting van de arbeidsinspanning 
8.  Hogere eisen aan de oplettendheid en het  organisatievermogen 

van de melker.  
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De bij  de proeven gevonden opbrengstdepressie is  waarschijnli jk 
' opgetreden wegens de korte pro of duur.  De indruk bestaat  dat  bij  

een consequente en goede toepassing van machinaal namelken bij  
koeien,  die niet  volkomen ongeschikt zijn voor machinaal melken, 
in het  geheel geen opbrengstdepressie behoeft  op te treden. 

c „ Machinaal namelken bij  dahinter val  len van 11 en 9 uur tussen de 
melkti jden ( I .  V. 0.  ) 
Do twee proeven, waarin de verkorting van het  daginterval en.  
het  machinaal namelken gecombineerd worden onderzocht op de 
proefboerderijen "De Ossekampen" en "De Oostwaardhoeve" zijn in 
augustus respectieveli jk oktober afgesloten. .  De resultaten moeten 
nog worden verwerkt.  

.  Onderzoek naar de arbeidsmethoden en de arbeidsorganisatie met het  
doel bij  geli jkbli jvende bedrijfsresultaten te komen tot  een verkor
t ing van de werkti jden op de veehouderijbedrijven tot  gemiddeld 48 uur 
per week (I .L.R. ) 

De gemiddelde arbeidsti jd per week van de l8 deelnemers en 
hun vaste arbeidskrachten in de eerste twee proefjaren zijn als  
volgts 

Boer Zoon/ /vader Vast e arbeider/  
knecht 

1959 i960 1959 I960 1959 I960 
Friesland 14,5 44 ? 9  42,3 42,9 47,6 49,0 
0 0 s  t-Ne de r1and 54,7 47,3 55,0 '45,1 54,6 49,1 
Noord-Brabant - 48,6 - - - -

Uit deze cijfers bli jkt  dat  het  streven naar een gemiddeld 48-
urige workweek niet  al leen in het gunstige (droge) jaar 1959 maar 
ook in het  ongunstige (natte ) jaar i960 geheel of bijna geheel is  
geslaagd. 

Alleen over het  boekjaar 1959-1960 zijn f inanciële resultaten 
bekend. Het netto-overschot en de kostprijs  van do melk bleken zich 
op de Friese proefbedrijven gunstig ontwikkeld te hebben ten op
zichte van die op vergeli jkbare Priese L.E. I .-bedrijven,  hoewel ook 
op de proefbedrijven het  volledige C.A .O . - loon, gebaseerd op een 
60-urige werkweek, in het  berekende en uitbetaalde loon was opge
nomen. 

•  Onderzoek naar de bedrijfseconomische gevolgen van werkti jdverkor
t ing in de veehouderij  (zie "pro ject  ~QÏ (373 )  )  

•  Onderzoek naar de mogelijkheden van coöperatieve veehouderij  
Over de keuze van de studiobedrijven en over de te verzamelen 

gegevens werd overleg gepleegd (zie ook project  nr.  Q4 (407))» 
Het eindrapport  van de Werkgroep "Coöperatieve melkveehouderij" 

kwam gereed en werd als  een gezamenlijke uitgave van het  Insti tuut 
voor Landbouwbedrijfsgebouwen en het  Proefstation voor de Akker- en 
Weidebouw gepubliceerd.  In het  rapport  wordt een bedrijfsplan gege
ven voor een coöperatieve veestal  met 90 melkkoeien + bijbehorend 
jongvee.  De arbeidsbehoefte,  de vermogensbehoefte en de f inanciële 
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uitkomsten worden begroot,  terwijl  drie" gebouwenontwerpen worden 
toegevoegd. Vervolgens wordt nagegaan of "bij  het  houden van vee 
in coöperatief  verband betere bedrijfsuitkomsten mogen worden ver
wacht dan bij  individuele me l ieve ehouderij .  Voor de omstandigheden 
zoals ze hier zijn aangenomen wordt por deelnemend bedrijf  een ver
hoging van het  netto-overschot van ca.  f 1 000,-  begroot.  Een al
gemeen geldende conclusie kan hieruit  echter niet  worden getrokken, 
omdat het  te verwachten f inanciële voordeel sterk zal  afhangen 
van de si tuatie waarin de deelnemende bedrijven verkeren met be
trekking tot  de beschikbaarheid en de gebruiksmogelijkheden van de 
grond, de gebouwen en de arbeid.  Het rapport ,  kan in gevallen waar 
coöperatieve melkveehouderij ,  wordt overwogen als  richtl i jn dienen 
voor de bedrijfseconomische benadering van het  probleem. 

De "Werkgroep Coöperatieve Melkveehouderij" zag haar taak als 
beëindigd en is  dientengevolge opgeheven. 

Pro j .  B5 Bedrijfseconomisch onderzoek kónurrenden -  Ir .  G.J« Wisselink en 
(374) • E.C. van Kraaikamp 

De werkgroep Bedrijfseconomisch Onderzoek Komgronden kwam een 
maal in vergadering bijeen.  Tijdens deze vergadering werd o.a.  een 
rapport  van de heron i r .  H. Dijkstra en IJ.II .  Douna over de privaat-
economische betekenis van ruilverkaveling besproken. 

In verband met de rapportering over de bedrijfsvoering van 
graslandbedrijven op komgrond werd.  een aantal  bedrijven bezocht 
waarbij  werd nagegaan hoe groot de N-bemesting is  die in de prak
ti jk wordt gegeven en in welke periode er gemaaid wordt voor hooi 
en kuil .  » 

Pro j .  R7 Studiegroep Rundvcemesteri j  -  E.G. van Kraaikamp 
(410) De studiegroep vergaderde in de verslagperiode vier maal-.  In.  ' 

totaal  is  de groep thans .25 maal bij  elkaar geweest .  Er vond een 
bespreking plaats over het  uitgebrachte concept-rapport  met de 
voorbereidingscommissie en daarna met de Landeli jke Commissie Nieuwe 
Bedrijfssystemen in de Landbouw. Besloten werd het  rapport  in druk 
te laten verschijnen. 

Proj.  B8 Studiegroep Pluimveehouderij  -  Ir« G.J.  Wisselink 
(411) •Het rapport:  "De toekomstige mogelijkheden voor het  houden van 

legkippen in bedrijfsverband" werd gepubliceerd in de serie Nieuwe 
Bedrijfssystemen. 

De Studiegroep vergaderde 4 maal* Hierbij  werden bijdragen voor 
een rapport  over slachtgevogelte besproken. 

Proj.  R9 Studiegroep Varkenshouderij  -  Ir .  G.J.  Wisselink 
(412 )  —  

Het rapport  van de Studiegroep)2 "Technische en bedrijfsecono
mische aspecten van de varkenshouderij" kwam in concept gereed. 
Alvorens het  rapport  aan de Landeli jke Commissie Nieuwe Bedrijfssy
stemen wordt aangeboden, zal  het  worden besproken in de Voorberei
dingscommissie en in de Vee- en Vleescommissie van het  Landbouw
schap. 
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Pro j .  RIO Bedrijf  so nder zo o k Bundveeme 3teri j  -  E.G. van Krunikarap 
(413) Over de studiebedrijven v/erden enkele besprekingen gevoerd.  Het 

is  de bedoeling het  aantal  uit  te breiden tot  6C à 80 stuks.  Aan 
enkele bedrijven werd een bezoek gebracht.  

Pro j .  Ril  Bedrijf  sonder zo ek Pluimveehouderij  -  Ir .  G. J .  Wisselink 
(414) Over de studiebedrijven werden enkele besprekingen gevoerd.  De 

verslagen over het  boekjaar i960 -  l$6l kwamen grotendeels binnen. 

Proj.  B12 Bedrijfsonderzoek varkenshouderij  -  Ir .  G.J.  Wisselink 
(415) De verslagen over het  boekjaar i960 -  1961 van de studiebedrijven 

kwamen grotendeels binnen. 

Proj.  S 3 Studiegroep !lelkyeehouderjj  -  Ir» C.J.  Cleveringa 
(416) Het eerste deel van het  rapport  van de studiegroep werd op 27 

september door de Commissie Nieuwe Bedrijfssystemen besproken. 
Het in dit  rapport  door de werkgroep gedane voorstel  om een onder

zoek in te stellen naar de oorzaken, waarom op een relatief  groot aan— 
- ta l  bedrijven met meer dan 8 à 9 kooien nog met de hand wordt gemolken 

werd na enige discussie door de Commissie goedgekeurd.  
Dit  onderzoek is  inmiddels gestart  in de Krimpenerwaard en de 

Centrale weidestreek in Groningen onder leiding van de Afd. Sociolo
gie en Sociografie van de Landbouwhogeschool te  Wageningen. 

Proj.  S 4 Bedrijfsonderzoek melkveehouderij  -  Ir .  G.J.  Wisselink 
(417 ) Enkele studiebedrijven werden bezocht.  De verslagen over het  

boekjaar i960 -  1961 kwamen grotendeels binnen. • .  

Proj .  T. 1  Rentabil i tei t  van droogmethoden op akkerbouwbedrijven -  Ir .  M. Draisma 
(368).  en T. Smaal 

De ontwikkeling op dit  gebied,  wordt gevolgd, t iet  het  consulent
schap Groningen werden enkele besprekingen gevoerd.  Een 2-tal  voor
drachten werden verzorgd. 

Met vertegenwoordigers van de betrokken Wageningse insti tuten 
en diensten werd bijeengekomen om te trachte 'n de functie die kisten 
bij  het  transport ,  het  drogen en het  bewaren van graan o.d.  'kunnen 
hebben, te  formuleren.  Kisten worden nl .  door enkele coöperaties aan
geschaft ,  ook voor gebruik op de boerderij .  Het doel is  tot  een meer 
eensluidende visie te komen. Er zal  nog een-bijeenkomst worden ge
houden. 

Proj.  T 2 Rentabil i tei t  van de mechanisatie -  L. Wieuwenhuijse 
(^75  ̂  Ten behoeve van het  opstellen van bedrijfsoegrotingen voor akker

bouwbedrijven werd een eenvoudig formulier met saldo-tabellen ont
worpen. Er werden normtabellen bijgevoegd om de steeds hoger wordende 
werktuigkosten vrijwel geheel per werktuig te kunnen begroten.  Dit  
biedt de 'mogeli jkheid om deze kosten beter dan voorheen in .de bij  de 
begroting behorende bespreking te betrekken. 
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Proj.  T3 Beclri jf  sonder zoek akkerbouw -  Ir .  M. Draisma 
) De werkgroep zuidwesten van de consulentschappen Axel,  Goes,  

Dordrecht en Zevenbergen kwam 4 maal bijeen» Deze.  werkgroep is  ge
reedgekomen met de opstell ing van een 4-tal  bedrijfsmodellen voor hot 
grote akkerbouwbedrijf  (50 ha).  

Uit  deze studio komt o.a.  naar voren dat  bij  een loonvoet van 
f 7500,de winstmogelijkheden bij  een 2-mans exploitatie en aangepaste 
bedrijfsopizet  concurrerend zijn met die bij  een arbeidsintensievere ex
ploitatie als met niet-st i jgendeproduktenprijzen wordt gerekend. In 
dat  geval is  bij  een loonsti jging boven f 7500,-  genoemde 2-mans exploi
tat ie (boer + 1  arbeider) de moest winstgevende. 

De s tudie van de werkgroep wordt gereedgemaakt voor publikatie.  

Proj.  T4 "Ebelshecrd" voorbeeldbedrijf  Oldambt -  Ir .  11. Draisma 
( / ly) ~ 

Enkele belangrijke beslissingen o.a.  t .a .v.  de graanoogstorgani
satie moesten nog worden genomen als  individueel maaidorsen en/of 
stropersen,  zelf  drogen en bewaren of niet ,  de keuze van de aan te 
schaffen typen wagens voor het  bedrijf .  

Hiertoe vergaderde het  Bestuur 6 maal waarvan één keer met de 
landbouwersafgevaardigden van de bijdragende contribuanten en één 
keer met de werkgroep "EbeIsheerd".  Er werd uitvoerig van gedachten 
gewisseld welk standpunt hierin voor "De Ebelsheerd" moet worden in
genomen» Dit  wordt door het  Bestuur belangrijk geacht daar de prak
ti jk naar dit  bedrijf  kijkt .  

Definit ieve beslissingen zijn nog niet  genomen. Het Bestuur denkt 
aan samenwerking-bij  de oogst  -  in ieder geval bij  de stro-oogst -  en 
aan een eigen droog- en bewaarinrichting.  

Proj.  T5 Studiegroep_A^erbouw -  Ir .  M. Draisma 
De studiegroep Akkerbouw vergaderde 3 naai .  Het 3e hoofdstuk 

(aardappelen) kwam in concept gereed. Dr.  v.d.  Zaag werkte hieraan 
mee. 

Diversen 
Op 25 en 26 oktober werd door i r .  Cleveringa een vergadering bij

gewoond van de Benelux werkgroep "Arbeid en Boerderijbouw". 
Op 8 november maakten de Hoofdafdelingen Bedrijfsvraagstukken hun 

jaarl i jkse excursie naar studiebedrijven in Gelderland en Overijssel  en 
naar "De Mill ingerwaard".  

Van 14 t /m 16 november was prof.  Earl  0 Ileady uit  Iowa de gast  
van de Hoofdafdaling Onderzoek Bedrijf  svraagstukken. Er werden vrucht
bare besprekingen gevoerd,  o.a.  over l ineaire programmering, en een 
dag werd besteed aan een excursie naar bedrijven en de nieuwe polders.  

Van 20 t /m 25 november werd door i r .  Clever inga deelgenomen a. an 
een O.E.E.C.-Seminar te Clevedon over de samenwerking tussen technische 
en economische onderzoekers.  De organisatie van het  P.A.W. bleek als 
een voorbeeld te worden beschouwd, dat  navolging verdient in andere 
landen. 

Door een aantal  medewerkers van de Hoofdafdeling werd op 19 sep
tember,  19 oktober en 28 november deelgenomen aan vergaderingen van 
de "Adviescommissie Subsidiebedrijven" onder voorzit terschap van adj.  
inspecteur Van Dijk.  
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Op verzoek van de "adviescommissie subsidiebedrijven" werden ver
schil lende bedrijven in den lande bezocht door Van Kraaikamp. Hiertoe 
werden besprekingen gevoerd met personeel van de Pujkslandbouwvoorlich'  
t ingsdienst .  Over de bezochte bedrijven is  een rapport  opgesteld,  dat  
in de adviescommissie is  besproken. 

Hot manuscript  van het  verslag van do studiereis door i r .  Drais-
ma Co3. van 25 juni -  2 juli  naar Engeland kwam gereed. 

In gezelschap van dr. .  A. I laton,  directeur van het  Rijksstation 
voor Boerderijbouwkunde te Gent bracht i r .  ' . ' / isselink een bezoek aan 
het  zomerstalvoederingsbedrijf  te  Asten.  
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PROEFBOERDERIJ "DE EEST" -  B. van der Griendt 

Weersomstandigheden 
Half september veranderde het  weer in gunstige zin.  Vrijwel nor

male regenval met droge perioden. Eind november en de eerste helft  
van december vielen er weer grote hoeveelheden regen. Vroegti jdig 
viel  de vorst  in waarbij  de laagste temperatuur -  13 °C was.  
Neerslagï september 70*9? oktober 112,8,  november 83,6 en december 
114,4 mm regen. 

Werkzaamheden 
De tweede snede luzerne die nog op ruiters stond werd voor zover 

goed nóg geperst .  De ruiters moesten bij  het  maaien van de derde snede 
nog op de stoppel van het  naastgelegen perceel geplaatst  worden. Van 
de derde snede luzerne is  het  object  conventioneel oogsten aan de 
drogerij  v*erkocht,  tegeli jk met de gemaaide herfstsnede van de jonge 
luzerne en hopperups (na vlas).  

De stoppel van deze luzerne alsmede die van de grassen is  ge
freesd,  geploegd en gecult iveerd.  Midden september viel  het  oogsten 
van radijs ,  bruine bonen en aardappelen praktisch samen. 

Door vereenvoudiging van het  drogen van verschil lende objecten 
van hetzelfde gewas,  was het  mogelijk aardappelen te laten rooien ter
wijl  nog radijs  gedroogd werd.  Bovendien was de schade van de nacht
vorst  van eind mei er  de oorzaak van dat  al le Bintjes in één cel  
gingen, 3,5 meter hoog, waardoor een tweede lege cel  met Furores ge
vuld kon worden en het  rooien van deze aardappelen direct  na de Bintjes 

' in een mooie droge periode kon plaatsvinden. De aardappelen werden 
door een loonwerker gerooid met een Grimme zakkenrooier.  De zakken 
werden met de transporteur in de cel  gebracht waar ze over de loop
brug en planken in de cel  op de juiste plaats leeggestort  werden. 
Dit  gaf het  voordeel dat  de transporteur niet  verzet  behoefde te 
w o r d e n  e n  e r  g e e n  s t o r t k e g e l s  g e v o r m d  w e r d e n .  B o v e n d i e n  z o u  d e  a f —  

,voer van het  land met het  storten over do schudzeeftransporteur niet  
rondgezet kunnen worden bij  deze snelheid van rooien.  De transporteur 
is  nl .  geen echte aardappeltransporteur en de celdeuren laten het 
niet  toe om in een:schuur die zo vol was met opgeslagen oogst gemak
keli jk te manoeuvreren.  Het drogen en dorsen van radijs  en bruine bonen 
ging prima. Eind oktober -  begin november zijn de Bintjes verkocht 
à lOg- cent per kg.  De maat 35-50 mm, 50 ton,  werd met 73 ton van el
ders in cel  1,  2 en ged. 3 opgeslagen. Tegen een bewaarvergoeding 
zullen deze aardappelen tot  half  maart  bewaard worden bij  een tempe
ratuur die niet  beneden rJ°G mag dalen.  Doze aardappelen zijn nl .  bestemd 
voor chipsbereiding. 

In samenwerking met het  I .B.V.L. zullen ze kiemvrij  gehouden wor
den door er  op het  juiste moment alcohol door te verdampen. Hierdoor 
moeten de Furores ook behandeld worden daar het  niet  mogelijk is  twee 
cellen op hetzelfde kanaal bij  verschil lende temperatuur te bewaren. 

Begin oktober waren de weersomstandigheden zo prima dât  tussen 
de stoppelbewerkingen door super gezaaid werd op al le percelen behalve 
het  bietenland. Het was toen nog te vroeg om bieten op voorraad te 
rooien terwijl  het  leveringsk.vantum per week laag was.  

Toch werd het  met de bieten o.a.  door het  ontvangen van die 223 
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ton aardappelen nog vrij  laat .  Het afvoeren van de 'bieten heeft  be
halve de laatste v;oek 11 -  16 december geen moeili jkheden gegeven. 
Daar er  levering volgens kwantum toegepast  werd was het  ook niet  
mogelijk eerder van de bieten af te zijn» 

Na 13 december is  het  meeste land geploegd. Hot tarwe zaaien 
was gepland op omstreeks Kerstmis.  Hierdoor en door de vorst  is  het  
land dat  voor tarwe bestemd was 4*5 ha en nog 1,5 ha kopakker nog 
niet  gepleegd. De .grond wordt iedor . jaar zwaarder.  Ook door do slechte 
omstandigheden van herfst  i960 was het  nodig voor de grootste helft  
de tweeschaar tot  éenschaar om te bouwen. De blauwe klei  kwam op de 
plaatsen waar vorig , jaar water gestaan heeft  boven» Achteraf verwon
derli jk dat  op die grond prima radijs  en bruine bonen groeiden. 

Half november is  om' ruimte bij  het  sorteren,  afleveren en ont
vangen van de ' aardappelen heel de opslag verkocht en afgeleverd bij  
bevredigende prijzen.  

Zo ging het tarwo-stro evenals bonenstro naar proefboerderij  
"  C.h,  Waiboeshoeve?' .  Verder werd afgeleverd tarwe, erwten, erwten
stro,  vlas en luzerne 2-§- snede.  
Opbrengsten van Ba dij  s  % Gem. bijna 700 kg per ha 

Bruine bonens Gern,  on geschoond 2700 kg per ha 
Aard.  Bintje;  Bijna 30 ton boven 35 mm PG r  ka 
Furore s Geschat 37 ton boven 35 mm 

De helft  hiervan is  verkocht voor 13,5 
cent tegen 10 maart .  

Bieten s Gem 65,5 ton met 15?55 ^ suiker 
Hiervan is  de opbrengst nagegaan per week. Hilleshög st .  Pol.  

groeide van 60 ton tot  68 ton in de laatste levering.  KI.  Wanzl.E. 
van 68 ton halfweg de campagne tot  74- ton de laatste levering.  Het 
suikergehalte van K.W .E.  lag ongeveer 1  $ lager dan Hill .st .Pol,  
maar '  na begin november en vooral  begin december l iep het suikerge
halte door de vele regen overal  sterk terug. Ongeveer 60 ton blad 
werd afgehaald h ƒ 7>- P e r  ton.  In {'©bouwen, inventaris of perso- • 
neelsbózett ing vond geen wijziging plaats.  

Bezoek 
• In de maand september werd nog een excursie van twee klassen 

Bijz.  l i iddelb.  Lanb. school Emmeloord à  42 personen op het  bedrijf  
gemaakt.  

Tevens bracht een collega "droogboer" uit  Engeland met.  zi jn 
secretaris  een bezoek op ons bedrijf .  

Diversen 
In deze ma.anden werd al  een begin gemaakt met uitwerken van 

1961 terwijl  reeds voorbereidingen getroffen werden voor het  proefplan 
1962. 

Op 26 oktober vond er  een commissievergadering plaats op het  
bedrijf .  

• Voor opbrengstgogevens bij  de verschil lende oogstmethoden zij  
verwezen naar het  komende "Jaarverslag over de proeven op "De Eest".  
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PRÛEFBQEBDEBIJ "C.R. WAIBOEB-HOEVE"- H.Y/.  van Dijk 

Veestapel 
In '  bovengenoemde periode zijn 83 stuks pinken aangekocht en ge

arriveerd.  1feven3 werden er  nog l8 stuks pinken ontvangen die in maart  
j l .  waren aangekocht,  en vanaf deze maand t /m oktober j l .  op de proef-
boerderij  "De Ossekampen" zijn geweest ,  waar ze voor diverse beweidings-
proeven gebruikt  zijn.  Deze pinken zijn well icht op één na al len drach
t ig en kunnen in maart/april  a .s .  nfkalveren.  

Door de aanhoudende vorst  zijn de pinken half  december j l .  opge-
stald,  waarvan ruim de helft  in '  diverse noodstallen.  

Wat het  melkvee betreft ,  hebben er  in genoemde periode 29 stuks 
gekalfd,  waarvan 16 st ier-  en 13 vaarskalfjes.  Van de st ierkalfjes 
zijn er  4 stuks verkocht die begin september waren geboren. De rest  
wordt aangehouden. 

Het melkvee is  op 3 november,  j l .  opgestald in 3 loopstallen en 
de Enkele Hollandse stal .  In elke loopstal  zijn er  33 stuks gehuisvest ,  
behalve in loopstal  1 waar 50 stuks pinken zijn ondergebracht.  In de 
Enkele Hollandse stal  verbli jven er  28 stuks (2 groepen à 14 stuks).  

Van het  overgenomen vee zijn er  nog 8 stuks verkocht en wel 5 
drachtige vaarzen, 1 vette koe en 1 os.  

De totaal  aanwezige veestapel per 31 d.ecember j l .  bedroeg 292 
stuks.  

Paard 
Medio september werd een fjordenpaard aangekocht.  Dit  zal  op.het 

'bedrijf  dienst  moeten doen voor kleine karweitjes,  wat betreft  de vee
verzorging. 

Schapen 
Begin oktober is  een overeenkomst gesloten met de heer H. v.d.  

Oever,  betreffende het weiden van schapen. Opzet is  om totaal  ca.  
8OO stuks schapen te weiden tot  als  einddatum, ca.  3 maart  a .s .  

De eerste koppels zijn eind oktober aangekomen en aan het  einde 
van dit  jaar waren er  ca.  460 stuks aanwezig.  

Afrasteren 
Eind september werd een begin gemaakt met het  afrasteren van die 

percelen welke in het  voorjaar wegens t i jdgebrek te weinig aandacht 
hebben gehad en daardoor soms twee maal achtereen gemaaid moesten wor
den. De totale aanleg van afrasteren kon dit  najaar nog niet  voltooid 
worden. 

Inkuilen 
De eerste,3 weken van september werd nog steeds ingekuild.  Sleuf

si lo II  werd in 2-g- dag gevuld en in totaal  is  er ca.  122 ton vers ma
teriaal  ingebracht.  

In sleufsilo III  werd 146 ton gemaaikneusd gras gereden. Hier is  
dus 24 ton gras meer ingegaan.dan in sleufsilo II .  Dit  kostte echter 
een dag extra arbeid.  Vergeleken bij  de vorige dagen, kost  dan deze 
laatste 24 ton veel extra (vermoedeli jk teveel)  arbeid.  
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Alle 4 sleuf si lo 's  zijn op verschil lende hoogte vo Ige maakt.  
Sleufsilo II  l i jkt  echter voor cle toekomst,  wat hoogte en hoeveelheid 
van vullen "betreft ,  wel het  meest  aanlokkeli jk.  Vanzelfsprekend wordt 
bij  verschil lende droge stof met de tonnen rekening gehouden. 

Aan droge stof is  in sleufsilo II  21 400 kg gegaan, in sleuf
si lo III  26 100 kg droge stof.  

Harvestore 

Vanaf de tweede week van•november werd eerst  een gehele week 
-geëxperimenteerd met de onderlosser.  

Mede door een te lage netspanning van de elektrici tei t  werd 
daarna steeds veel stagnatie ondervonden, tot  eind van dit  jaar be
sloten-werd om een aggregaat te huren voor de zekerheid.  

Na'  aankomst van dit  aggregaat,  bleek daarna,  na aansluit ing,  
dat  inderdaad veel stagnatie had kunnen worden voorkomen, als  de 
netspanning voldoende was geweest .  

Nu echter de spanning wel voldoende is ,  zijn de problemen nog 
niet  opgelost .  Er wordt nogal eens hinder ondervonden dat  de onder-
losser vastloopt.  Tot heden is  het zeer belangrijk,  dat  er  naast  het  
Harvestore-produkt zo nodig ook nog ander voeder ter  beschikking 
is .  .  

Het is  wel gebleken dat  zowel de melkkoeien als  de pinken de 
Harvestore si lage met graagte eten en het  hooi en kuilvoeder er  voor 
laten l iggen. Toen de melkkoeien voeder uit  de Harvestore kregen en 
ook vrij  kuilgras en hooi op konden nemen, bleek wel dat  als  de Har
vestore enkele dagen uitviel ,  de melkproduktie wat zakte.  In hoeverre 
dit  uitsluitend aan dit  voeder lag,  is  natuurli jk niet  te beoordelen.  

Voederkegel 
Deze werkt nog steeds niet  tot  tevredenheid,  hoewel er  al  diverse 

wijzigingen aangebracht zijn» Getracht wordt om tot  een andere oplos
sing te komen. 

Het grootste bezwaar is  vooral  de grote verliezen. De mogelijk
heid is  misschien niet  uitgesloten dat  er  met prima kuilvoer bij  de 
voederkegel geen moeili jkheden meer voorkomen. Met kuilvoer.  van ma
t ige kwalitei t  zien wij thans nog niet  veel  perspectief in de voeder
kegel.  Een groot bezwaar is  tevens dat  t i jdens vorst  op de kegel veel  
meer bevroren voer voorkomt dan bij  de andere systemen. 

Zelfvoederingshooiberg 
Medio oktober zijn wij  begonnen ervan te voeren.  Dit  was nog t i jdens 

de weideperiode.  De koeien van loopstal  3 en 4 konden na het  melken 
hiervan eten.  Doordat het  hooi tamelijk los in de berg zat  vanwege de 
vleugels,  werd er  eerst  nogal wat vermorst .  Ter voorkoming hiervan 
werd hier omheen gaas geplaatst .  Nadat de kegel bijna vri j  gekomen was,  
bleven er een paar steunen van hooi zeer vast  zi t ten.  Om eventueel 
kantelen te voorkomen en het  opnemen te vergemakkeli jken,  zijn deze 
steunen met een paal weggestoten,  waardoor de gehele massa ineens 
tot  aan de grond zakte.  Opnieuw werd bouwstaal  om het  hooi geplaatst  
om overdadige vermorsing te voorkomen. 

Het laatste gedeelte,  wat gevuld was zonder vleugels,  wilde niet  
meer zakken, vandaar dat  van bouwstaal  een noodruif  is  gemaakt voor 



het ledigen van de hooiberg.  •• 
Het l i jkt  zeer gewenst om het  hoogste punt van de kegel eraf te 

halen.  

Andere hooibergen 
Bij  de boide hooibergen zijn hooiruiven geplaatst ,  die matig vol

doen. Zo moeten zo steeds nagegaan worden? daar in de ruiven het hooi 
tot  ca.  5 cm achter het  bouwstaal  wordt opgenomen en dan niet  meer 
nazalct .  Deze ruiven zijn nog wel voor verbetering vatbaar.  

Afmestinstallat ie Enkele Hollandse stal  
Deze werkt nog niet  voor de volle 100 hoewel er  al  diverse 

malen kleine veranderingen zijn aangebracht.  
Het probleem li jkt  echter wel overkomelijk.  

Silo I  en II  
Hierboven is  een kap gemaakt-wat een verbetering is ,  daar er  nu 

•geen regenwater meer in kan komen. Tevens is  hier een frees ingeplaatst  
(bovenlosser ) doch dit  geeft  nog geen oplossing.  Af en toe draait  hij  
wel even. _ .  . 

Kraan op torensilo III ,  IV en V 
Ook dit  apparaat  werkt nog niet  tot  tevredenheid.  Vaak neemt de 

kraan maar zeer kleine hoeveelheden mee. 
Er wordt getracht om tot  een betere oplossing te komen. 

Heiken in loopstallen 
Tussen de beide melkstallen ( l  + 2 «n 3 + 4) zijn grote verschil-

. len geconstateerd.  Do melkstal  met zi j- ingang geeft  zeer veel  tocht en 
de melkerij  in deze stal  (3 + 4) is  al les behalve aangenaam. 

De aangebracht s tralers,  welke boven de melkers zi t ten,  doen 
zeer weinig,  vandaar dat  er  twee gasstralers op de grond geplaatst  
zijn,  zodat de si tuatie nu goed houdbaar is  t i jdens vriezend weer.  

De wenseli jkheid is  aanwezig orn de tocht te verhinderen door de 
wachtruimtes geheel gesloten te maken. 

Tijdens de vorstperiode vanaf Kerst  tot  het  einde van- het  jaar,  
werden moeili jkheden ondervonden met bevroren regulateurs en vacuum-
kranen, welke ' s  morgens eerst  ontdooid moesten worden. 

Drinkbakjes welke voorzien zijn van verwarmingselementen voldoen goed. 
Alleen het  water '  dat  '  s  nachts in het bakje bli jf t  s taan,  bevriest  
vaak. Belangrijk zou het  zijn drinkbakjes te nemen waarvan de tong niet  
onder in het  bakje komt.  De koeien kunnen dan zelf  een bevroren bakje 
weer losmaken, hetgeen nu niet  het  geval is .  

Egaliseren en stabil iseren 
Vanaf eind oktober is  begonnen met het  egaliseren rond de nieuwe 

bedrijfsgebouwen en te.vens werd het  aangevoerde zand geëgaliseerd,  ook 
wat de landwegen betreft ,  waar het  zand op gebracht was.  Dit  was nood
zakeli jk,  aangezien het  transport  .van het  zand over deze weg moest.  

Het het  stabil iseren is  begin november begonnen en als  de vorst  „ 
geen spelbreker was geweest ,  was de gehele stabil isatie van ca.  6000 m 
klaargekomen. 2 

Nu moet er  nog ea.  1500 m gestabil iseerd worden, hetgeen in een 
week klaar kan zijn.  
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PROEFBOERDERIJ "DE VLIERD" -  P.J,  Blauw 

Weersomstandigheden 
Eind augustus werd het  eindeli jk zomer en volgde een week met 

fraai  zonnig weer.  De temperatuur was in september aan de hoge kant.  
Hierop hadden we al lang gewacht in verband met diverse oogstwerk-
zaarnheden. De tweede week van september was weer vri j  nat ,  doch daarna 
koerde het  mooie weer terug.  Oktober en november waren aan de warme 
kant.  December gaf twee korte vorstperioden met temperaturen tot  ca.  
-  13 °C. De neerslag was in september t /m december resp.  73,  93 ,  63 
en 90 mm. September gaf een normale hoeveelheid neerslag .'te zien* 
november 10 mm minder;  oktober en december resp.  20 en 25 mm meer 
dan normaal.  

Bezoek 
Het bedrijf  werd in deze periode door ca.  350 personen bezocht.  

Dit  aantal  is  hoger dan gewoonlijk.  In de herfst  is  er meestal  weinig 
belangstell ing.  Doch er  is  nu nogal belangstell ing voor de loopstal .  

Veestapel 
De gezondheidstoestand,van het  vee was in deze verslagperiode 

goed. Ziekte kwam hoegenaamd niet  voor en was dan van weinig bete
kenis.  

Melkvee _ 
De produktie per standaardkoe bedroeg 20,38 kg tegenover resp.  

19,70 kg, 19,24 kg en 26,67 kg in 1958, 1959 en i960. 
Van "De- Ossekampen" zijn drie koeien aangekocht en in Drente één.  

Deze koeien waren hoogdrachtig en moeten voor de vierde maal kalven. 
Op de centrale fokveedag in Kerkwijk werden met 12 dieren,  3 eerste,  
4 tweede, 2 derde en 3 vierde prijzen gewonnen. De eigenaars groep 
kreeg een 2a-prijs  evenals de groep eigen volbloeden. 

l îestvee 
Vetwe iderijproef 

Begin oktober is  de tweede groep ossen geslacht.  Het beeld is  
ongeveer als  , in andere jaren,  n1.  dat  de groei van ossen op een in
tensieve omweiding even goed is  of beter dan bij  een extensieve om-
weiding en dat  do prijs  per kg geslacht gewicht bij  omv/eiding eveneens 
geli jk of iets  hoger is .  Het aanhoudings-percentage van de omweidings-
groep was deze keer iets  lager.  Bij  vorige proeven was dat  al t i jd hoger.  

Jonge ossen 
De osjes zijn prima door de herfst  gekomen. Ze hebben ca.  3 weken 

langer buiten gelopen dan aanvankeli jk de bedoeling was; in de eerste 
plaats vanwege de grote hoeveelheid gras die ter  beschikking stond 
en in de tweede plaats omdat de groei goed was.  

Y/aars ehijnli jk hebben de maatregelen tegen longwormen en maag
darmparasieten v/el  resultaat  gehad. Vooral  als  men nagaat hoeveel 
slachtoffers er hier in de streek zijn gevallen.  Alleen in de Bomme-
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lerwaard al  waren honderden dieren ziek,  waarvan er  t ientallen zijn 
gestorven. De groei in september en oktober was gemiddeld 41 kg 
over 56 dagen per dier per dag, dus 0,732 kg, hetgeen heel goed was.  

Op 6 november zijn de dieren opgestald en verdeeld in 3 groepen 
van 14 ossen.  Eén groep op de grupstal  en twee groepen in de loop
stal .  Eén'  groep in de loopstal  staat  op zelfvoedering,  beide andere 
groepen krijgen voorraadvoedering. .  De voorraadvaeder ingsgroepen krij
gen 25 kg gemaaikneusd kuilgras uit  de sleufsilo,  groep nr.  3 eet  
in zelfvoedering eveneens uit  de sleufsilo.  Alle dieren krijgen dage
li jks nog 1 kg gedroogde pulp.  De dieren zijn rustig én zien er goed 
uit ,  de gewichtsvermeerdering was in november en december erg ge
ring,  ni .  11 a 12 kg^ tussen de groepen onderling'  is  weinig verschil  
in groei.  De loopstaldieren hebben de beide vorstperioden in decem
ber zeer goed verdragen. Ze trokken zich niets aan van de kou en 
groeiden zeker zo goed als  de grupstalgroep. 

S chapen 
In de loop van september zijn 28 schapen gekocht^ deze moeten 

de pröefpercelen kunstweide op Cl 1300 afgrazen in herfst '1961 en 
gedurende zomer en herfst  .1962. 

Voederwinning 
In november is  het  gras op perceel e op blok I  gemaaid met de 

zeis voor stalvoedering.  Perceel f  is  bli jven staan in verband met 
de vele neerslag.  Dit  kunnen de schapen kaalweiden gedurende de win
ter .  Over het  algemeen stond er nogal wat gras op de percelen,  zodat 
de schapen zeer welkom waren. 

Akkerbouw 
Suikerbieten Blok III  PAW 236 

De opbrengst was s lecht,  ni .  24 500 kg per ha met een suiker
gehalte van 12,8 /S. De oppervlakte suikerbieten bedroeg slechts 
0,22 ha.  

Blok I  
Hier was de opbrengst behoorli jk goed, jammer dat  er  enige slechte 

plekken waren (door wateroverlast) .  De kg-opbrengst was 47 800 met 
een gehalte van 14,76 'fo suiker.  

In samenwerking met E.L.V.D. en Streekverbetoring is  een rooi-
demonstratie gehouden met een 1-ri j ige Vicon bietenrooier.  De omstan
digheden waren ideaal,  nl .  zeer droog, het  resultaat  was goed. Alleen 
de boeren stonden er nogal sceptisch tegenover in verband met blad
beschadiging. Bovendien zijn de percelen hier veel te kleine de meeste 
boeren hebben minder dan een halve ha.  

Ploegen 

Na de oogst  is  het  land enige malen bewerkt met de schijfegge.  
In oktober is  het  meeste bouwland op wintervoor geploegd» Nadat op 
1 november de laatste bieten waren afgeleverd,  is  op 2 november het  
laatste deel van het  bietenperceel geploegd. 
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Herinzaai 
In september is  het  bouwlandgodeelté van PAW 236 ingezaaid met 

graszaad^ dit  is  bestemd voor bli jvend grasland. De rest  (ca.  1,70 ha) 
van blok III  is  eind september eveneens ingezaaid.  Blok III  is  dus 
geheel grasland geworden op het  gebreksziekteproefveld na.  

De opkomst is  tot  dusver zeer goed, vooral  als  men er  rekening 
mee houdt dat  pas eind september is  ingezaaid.  Het bouwlandgedeelte 
(0,22 ha'  waar de bieten op stonden) staat  slecht £ misschien is  hier 
herinzaai nodig.  

Fruit  
Gedurende september en oktober is  al  het  fruit  geplukt.  De op

brengsten waren over het  algemeen goed, vooral  als  men bedenkt dat  
het  een matig fruit  jaar.  is  wat de opbrengst betreft .  Ongeveer al  het  
fruit  is  opgeslagen in het  koelhuis.  Bij  huis is  ca» 4 ^on verkocht,  
voornamelijk Cox's Oran.je Pippin en Jonathan. De pri jzen varieerden 
van 80 cent tot  25 cent,  afhankeli jk van ras en kwalitei t .  Enige kleine 
parti jen zijn geveild.  Deze kwamen uit  de nieuwe boomgaard,  o.a.  Ingrid 
M a r i e ,  T i j d e m a ' s  E a r l y  W o r c e s t e r .  D e  p r i j z e n  l i e p e n  t o t  o n g e v e e r  f  l f -
per kg.  De Cox's Oranje Pippin is  t i jdens de kerstveil ing geveild als  
onverpakt fruit  in verband met enige hagelschade.  De pri js  l iep des
ondanks tot  ƒ 0,98. 
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